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Tohjulede med 
personlighed

I Anders Cochets univers af 
unikke køretøjer bliver pim-
pede SCO knallerter, vintage 
motorcykler og personlige 
choppers til kunstværker på 
hjul.

Måneceremonier og 
selvkærlighed

En tilfældig kaffesnak blev 
starten på en rejse fra kaf-
febordet til Amager Fælleds 
åndelige oplevelser og et 
retreat i Sverige med natur 
og selvkærlighed i fokus.

i tjeneste for 
Bryggens sjæl

Efter tretten år som kor-
degn i Hans Tausens Kirke 
siger Fritz Knüppel farvel til 
arbejdslivet og ser frem til 
en ny fase fyldt med familie, 
frihed og refleksion.

21. september 2023 
31. ÅrGANG  Nr. 11

• Du får en fast behandler, som kender dig 
• Vi byder altid velkommen med et smil
• Moderne klinik med afslappende atmosfære
• Centralt på Bryggen - tæt på metro og bus

Kigkurren 8G, 1. sal, Kbh S  
 islandsbrygge@tandlaegen.dk  
tandlaegen.dk/islandsbrygge

tandlægen.dk Islands Brygge - personlig service og nærvær 

70 400 597 

Ring 36 30 15 55
foR en gRatis 

salgsvuRdeRing

sabotage på Tobi's

KOLLEKTIV TRAFIK OG 
LYNETTEHOLMEN

Offentligt møde 
d.26/9 kl.18.00

Sundholmsvej 8 på Amager 

Læs mere: amager-vest.enhedslisten.dk

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 22.00 · Alle andre dage 12.00 – 22.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

Tekst: Jean Gauthier
Foto: maxus101
redaktion@bryggebladet.dk 

Paul Cunningham er ver-
denskendt køkkenchef 
med 25 Michelin stjerner 
på restauranterne The 
Paul og Henne Kirkeby 
Kro fra 2003, frem til i 
dag. På hans CV står også 
velkendte navne som Søl-
lerød Kro, Formel B, og 
Coquus. I Danmark kender 
mange måske hans ansigt 
fra McDonalds-reklamen 
for hans ”Homestyle Bear-
naise Burger”. Han har 
også otte bøger i bagagen 
og er desuden en glimren-
de fotograf.

Kommer man forbi Tobi's 
Café, kan man netop nu 
opleve Paul Cunninghams 
mere kunstneriske side. 
Han er aktuel med udstil-
lingen “Sabotage”, der be-
står af 35 værker: Tegnin-
ger, malerier og tryk.

- Nogle er originale vær-
ker og andre er editions, 
så alle kan være med pris-
mæssigt, fortæller Anthon 
Maxus Christophersen fra 
Galleri Maxus101, der står 
bag udstillingen i samar-
bejde med Tobi's og Cun-

ningham.

Vinduet
Dagen før ferniseringen, 

kørte Paul Cunningham 
fra Korsør, hvor han bor 
til dagligt med sin familie. 
Han skulle være med til op-
sætningen. På selve dagen 
udsmykkede han vinduet 
ved indgangen til Tobi's 
Café med en blanding af 
tegninger og tekster, skre-
vet på begge sider af vin-
duet. Heraf navnet “Sabo-
tage”. 

- At have muligheden for 
at hænge mine ting hos 
Tobi's betyder alverden for 
mig. Her føles hjemligt. 
Den lokale stemning er 
næsten som i en landsby. 
Fornemmelsen af vinduer 
og døre, der åbner sig til 
morgensolen, hunde der 
trækker deres ejere, kaffe 
der brygges, fortæller Paul 
Cunningham og fortsætter:

- Mine skitser er øjebliks-
billeder af mit liv; lykkelig 
og dog turbulent. Blyan-
ter og papir giver mig ro, 
de giver mig en behage-
lig, fredelig vej til et mere 
stille sted. Det samme gør 
landsbyen Islands Brygge.

Udstillingen ”sabotage” kan ses frem til den 22. december.
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Trafikken ved Hekla 
Park får et 360 
graders eftersyn

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

Trafikken på Artillerivej 
kan være intens og føles 
utryg for bløde trafikanter. 
Ikke mindst for de mange 
små og store børn, der 
hver dag kører til fodbold-
træning i Boldklubben He-
kla. 

Derfor skal Artillerivej 
have et serviceeftersyn 
med henblik på at forbedre 
forholdene. Partierne bag 
budgetaftalen for 2024 har 
nemlig afsat 1,5 millioner 
kroner til en foranalyse, 
som skal belyse mulighe-
derne for at forbedre de 
trafikale forhold på Artille-
rivej mellem Vejlands Alle 
og Rundholtsvej, herunder 
ved Boldklubben Hekla.

Virvar af biler og 
cykler
I Hekla er man henrykte 
ved udsigten til større tra-
fiksikkerhed for klubbens 
mange medlemmer:

- Trafikken omkring He-
kla Park kan til tider være 
temmelig kaotisk med et 
virvar af hurtigkørende 
biler på vejen, bildøre, 

der pludselig åbnes ind 
over cykelstien fra biler 
holdende i rabatten, samt 
lycra-klædte krigere på 
kulfiberheste, der jager 
snittider på turen rundt 
om Amager. Den cocktail 
skaber utryghed for man-
ge af vores medlemmer 
på deres vej til og fra He-
kla Park, siger kommuni-
kationsansvarlig i Hekla, 
Mads Due Anker, og fort-
sætter:

- I det lys er vi enormt 
taknemmelige og glade 
for, at der er fundet res-
sourcer til at undersøge de 
trafikale forhold omkring 
Hekla Park i kommunens 
budget for 2024. Vi har på 
nuværende tidspunkt ikke 
nogle konkrete ønsker til, 
hvordan en given løsning 
skal se ud, men vi håber, at 
kommunen sætter kompe-
tente kræfter på sagen, så 
vi kan sikre en større tryg-
hed og trafiksikkerhed for 
vores medlemmer og alle 
andre, der færdes på den 
del af Artillerivej.

Det skal være trygt og sikkert at 
færdes til, fra og omkring Hekla Park. 
Derfor har partierne bag næste års 
budget sat 1,5 millioner kroner af til 
at undersøge, hvordan de trafikale 
forhold kan forbedres

s tilbage for bordenden ved 
budgetforhandlingerne

KLINIK FOR FODTERAPI FEJRER 
25 ÅR PÅ BRYGGEN

Det er nu 25 år siden, jeg åbnede min klinik 
i Egilsgade 28, og det vil jeg gerne markere 

ved at byde gamle og nye patienter og 
andre som har lyst på et glas bobler søndag 

den 1. oktober kl. 13-16.

Jeg er utrolig glad for jeres støtte gennem 
alle årene, og jeg ser frem til endnu mange 

gode år på Bryggen

KLINIK FOR FODTERAPI
Anne Jensen
Egi lsgade 28 k ld. tv.
& 32 54 16 66 

Efter at være blevet udmanøvreret af Enhedslisten ved sidste års 
budgetforhandlinger gjorde overborgmester Sophie Hæstorp-Andersen (S) 
comeback med et bredt forlig om et budget på mere end seks milliarder 
kroner. Enhedslisten kritiserer klima-ambitionerne i budgetaftalen for at 
være for lave
Tekst og foto: Christoffer 
Mejer Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

Det var en stolt og nok 
også lettet overborgme-
ster Sophie Hæstorp-An-
dersen (S), der sammen 
med fire fagborgmestre 
og repræsentanter fra alle 
partier i Borgerrepræsen-
tationen, med undtagelse 
af Enhedslisten og Alter-
nativet, kunne præsentere 
Københavns Kommunes 
budget for 2024. Sidste 
år blev Socialdemokratiet 
som bekendt ydmyget og 
kørt ud på et sidespor sam-
men med SF, da Enhedsli-
sten meget overraskende 
indgik budgetaftale med 
de borgerlige partier samt 
Radikale Venstre og Alter-
nativet. 

Den situation ville So-
cialdemokratiet for alt i 
verden ikke stå i igen i år. 
Derfor indgik de før som-
merferien en principaf-
tale med Det Konservative 
Folkeparti, SF, Radikale 
Venstre, Venstre, Liberal 
Alliance og Dansk Folke-
parti om at lave budget 
sammen i 2024 og igen i 
2025. Det er samtidig også 
partierne bag aftalen om 
Lynetteholm, og opbak-
ning til dét projekt blev 
derfor adgangsbilletten til 
forhandlingerne i sidste 
uge. En kamel, som hver-
ken Enhedslisten eller 
Alternativet kunne sluge, 
hvorfor de måtte forlade 
forhandlingslokalet. 

CO2 fra syv danskere
Næsten før præsentatio-
nen af det nye budget var 
overstået, havde Enheds-
listen København delt et 
billede på Instagram af 
partiets forhandlere, der 
sad og mukkede i deres 
gruppeværelse. Billedet 
var ledsaget af en lam-
mende kritik af CO2-re-

duktionerne i budgettet, 
som kun beløber sig til 89 
ton. Det svarer nemlig til 
den samlede udledning fra 
bare syv danskere. I sam-
me opslag mindede par-
tiet om, at der i sidste års 
budget, som Enhedslisten 
var medunderskriver på, 
indgik CO2-reduktioner 
på 12.800 ton. 

Det er interessant, fordi 
f lere af Socialdemokrati-
ets medlemmer af Borger-
repræsentationen sidste 
år rettede en skarp kritik 
mod Enhedslistens bud-
getaftale, som de ikke 
mente sikrede store nok 
CO2-reduktioner. En kri-
tik, der nu rammer So-
cialdemokraterne som 
en boomerang. For et år 
siden var forargelsen i 
Socialdemokratiet nem-
lig stor over, at Enhedsli-
sten ikke opnåede større 
grønne resultater, men til 
gengæld accepterede de 

blå partiers krav om skat-
telettelser. 

Open for business
Hvilket bringer os videre 
til næste punkt i den bud-
getaftale, som Socialde-
mokratiet netop har været 
forhandlingsledere på: 
skattelettelser for samlet 
set 143 millioner kroner, 
hvilket betyder, at skatte-
procenten i Københavns 
Kommune bliver sænket 
med 0,1 procentpoint og 
bliver en af de laveste kom-
muneskatter i landet. Så-
gar lavere end i nabokom-
munen Frederiksberg, der 
ellers har været kendt for 
sin lave skatteprocent, 
men for nylig satte skatten 
op. En ironi, der ikke gik 
tabt på Beskæftigelses- og 
Integrat ionsborgmester 
Jens-Kristian Lütken (V), 
som rakte en udstrakt 
hånd til borgere på Frede-

riksberg, der kunne være 
interesserede i at f lygte 
over kommunegrænsen:

- We’re open for busi-
ness.

Metro på Bryggen
Partierne bag budgetafta-
len blev også enige om at 
igangsætte finansieringen 
af 6,3 milliarder kroner 
til mere metro i byen over 
en årrække. Det betyder, 
at arbejdet med den kom-
mende nye metrolinje M5 
er sat på skinner. Den nye 
metrolinje kommer til at 
forbinde Lynetteholm i 
nord med Refshaleøen, 
Amager og Islands Bryg-
ge, hvor der er planlagt en 
ny station i Havnestad, in-
den den kører under hav-
nen til Hovedbanegården. 
Der arbejdes allerede nu 
på at forlænge linjen mod 
Forum, Nørrebro og Rigs-
hospitalet.

DiN aNNoNcE i

bestillinger til 

annoncer@bryggebladet.dk
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FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Ordenskorps i Havneparken til sommer

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

Der er aflastning på vej til 
politiet, når et nyt kom-
munalt korps af såkaldte 
“tryghedsvagter” til næste 
år kan patruljere i bydele, 
der er belastet af støj og 
uro, heriblandt Havnepar-
ken på Islands Brygge. 
Der er tale om en forsøgs-
ordning på foreløbig tre år, 
som der netop er blevet af-
sat i alt 8 millioner kroner 
til i budgetaftalen for 2024. 

Ordenskorpset blev mu-
liggjort i politiforliget i 
2020, som alle partier und-
tagen Venstre var medun-
derskrivere på. 

Kan ikke udskrive 
bøder
I foråret 2023 fremsatte 
justitsminister Peter Hum-
melgaard (S) så det lov-
forslag, der fra 1. juli 2023 
gjorde det muligt for lan-
dets kommuner at anvende 
tryghedsvagter som led i 
en forsøgsordning på tre år. 
Og ved de netop overståede 
budgetforhandlinger blev 
der afsat penge til at gøre 
netop dette fra 2024 frem til 

2026.
Dét var der stor tilfredshed 
med hos særligt Det Kon-
servative Folkeparti, der 
har slået på tromme for et 
kommunalt ordenskorps i 
årevis. 

- Nu griber vi muligheden 
her i København og sætter 
penge af til et ordenskorps, 
siger Børne- og Ungdoms-
borgmester Jakob Næsa-
ger (K) og fortsætter:

- Vi har sat penge af fra 
den første januar. Så skal 
korpset certificeres, men 
så snart de er det, kan vi 
sende dem på gaden. Så 
forhåbentlig kan bryggebo-
erne møde uniformerede 
tryghedsvagter i Havnepar-
ken til sommer.

Tryghedsvagterne får 
ikke mulighed for at ud-
skrive bøder. De kan hen-
vende sig til personer, der 
larmer, sviner eller på an-
dre måde forstyrrer den 
offentlige orden, og bede 
dem opføre sig ordentligt. 
Hvis henstillingen ikke bli-
ver efterlevet, har vagterne 
en hotline til politiet. Der-
udover må de dokumentere 
den forstyrrende opførsel 
med foto- eller videoopta-
gelser, som så kan overle-
veres til politiet. 

Permanent ordning

Selvom hans parti Venstre 
stod uden for politiforliget 
i 2020, er også Beskæfti-
gelses- og Integrations-
borgmester Jens-Kristian 
Lütken begejstret for det 
kommende ordenskorps. 

- Vi har lovhjemmelen på 
plads, og nu er der også af-
sat midler, så det kan blive 
til virkelighed. I første om-
gang i en forsøgsperiode. 
Men vi har en ambition om, 
at det kan blive permanent 
ordning, så vi kan få et stør-
re korps og imødekomme 
flere af de udfordringer, der 
er, blandt andet på Islands 
Brygge og i Indre By med 
meget larm, meget uro og 
folk, der smider affald, si-
ger han og fortsætter: 

- Det er jo alt sammen 
ting, der ligger inden for 
politiets opgaver, men som 
de ikke har ressourcer til 
at tage sig af hele tiden. 
Nu kan vi så løse opgaven 
som kommune i stedet. Så 
snart det bliver en realitet, 
er jeg sikker på, at køben-
havnerne bliver glade for 
det. Der mangler nogen 
med uniform i gaderne, der 
kan sørge for, at folk ikke 
eksempelvis står og tisser 

i porte og opgange.  
Partierne bag budgetaf-

talen er enige om at afsæt-
te 2,8 millioner i 2024, 2,5 
millioner i 2025 og 2,7 mil-
lioner i 2026 til forsøg med 
kommunale tryghedsvag-
ter.

Uniformerede kommunale tryghedsvagter kan patruljere i Havneparken 
og andre støj- og utrygheds-plagede dele af København til næste sommer. 
Vagterne kan ikke udskrive bøder, men får en ‘hotline’ til politiet

Islands Brygge 25 · 32 54 07 05 
bryggen@toftvin.dk 

Påskeæg eller...
Skal du holde fest eller reception, så kan vi levere 
drikkevarerne til dit arrangement.
Vi rådgiver gerne om hvad du kan servere, og i hvilke 
mængder.
Vi tager gerne uåbnede flasker retur.
Vores egen chauffør leverer varerne til jer, og vi tager 
gerne uåbnede flasker retur, så du kun skal betale 
efter forbrug.
Vi har udlejning af egne fadølsanlæg, med kapacitet 
fra 35-150 L/time pr. anlæg.
Kontakt os for et uforpligtende tilbud.

FEST ?

Islands Brygge 25, 2300 København S
tlf: 32 54 07 05, e-mail: bryggen@toftvin.dk

2 fl. Ch. Cayx Rosé 198,- (Spar 40,-)

Vi har åbent som normalt, og leverer gerne vin
eller Påskeæg ud, gratis på Islands Brygge.
Flot syre, stringent og mineralsk. Lige som det 

skal forventes fra topproducenten Drouhin.

1 flaske klassisk Chablis 169,- (spar 40,-)

www.bryggebladet.dk 

Amager Rammemand

Åbent: man-fre 08-17-00 • lør 10.00-14.00
Oliebladsgade 5 • 2300 S • 32 59 00 88

Professionel indramning
på eget værksted

35-års jubilæum
Få 20%  rabat på alle  

indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
frem til 31. maj 2022

Amagers rammemand

IN-RAMMER

Opspændte malerlærred
DAnsk kvAlitet 
16 x 43 mm blindramme i 
lamineret fyrretræ. lærred 
grundet til Olie / acryl

fra kr. 48,00

HVad Må TrygHed-
VagTerne
De kommunale tryg-
hedsvagter får til opgave 
at hjælpe politiet med at 
opretholde ro og orden på 
offentlige steder. Vagterne 
kan henstille til personer, 
der forstyrrer den of-
fentlige orden, at de skal 
stoppe med det. Sker det 
ikke, kan vagterne ringe 
til politiet. Vagterne har 
imidlertid også mulighed 
for at indsamle beviser i 
form af foto- eller videoop-
tagelser af den forstyrren-
de adfærd eller strafbare 
forhold. Denne foto- eller 
videodokumentation kan 
så overleveres til politiet. 
Tryghedsvagter kan an-
vende hunde, hvis politiet 
har givet særlig tilladelse 
hertil.

Kilde: Justitsministeriet

1,3 millioner til vild natur på Fælleden
Tre områder på Amager Fælled skal udlægges til vild natur
Kun få hundrede meter fra 
det grønne hegn, der skær-
mer forbipasserende på 
Amager Fælled fra lyden af 
tungt maskineri på bygge-
feltet, hvor Fælledby er un-
dervejs, ligger to store, ovale 
græsplæner. Her spiller unge 
fodboldspirer fra BK Hekla 
i sommermånederne, lige-
som også den amerikanske 
fodboldklub AFC Ørestaden 
Spartans har trænet og af-
viklet kampe på arealet, der 
kaldes ‘boldfælleden’.

Men det er snart forbi. Fra 
2026 skal boldfælleden og 
to andre arealer på Amager 
Fælled ligge hen som over-
drev. Det sker på baggrund 
af et medlemsforslag, der 
blev fremsat i Teknik- og Mil-

jøudvalget i 2022 af SF sam-
men med Socialdemokratiet 
og Det Radikale Venstre, om 
at udlægge dele af fælleden 
til vild natur. Udover boldfæl-
leden er der tale om model-
flyvebanen og den grønne 
bakke ud mod Ørestad Bou-
levard overfor DR-byens me-
trostation, hvor der i dag er 
fritløbsområde for hunde. 

Enhedslisten bemærkede 
under de politiske drøftel-
ser at “forslaget er en sølle 
kompensation for de øde-
læggelser, som byggeriet 
på Amager Fælled vil forår-
sage på naturen”.

Ikke desto mindre mødte 
forslaget opbakning fra 
samtlige partier i udvalget, 
og ved de netop afsluttede 

budgetforhandlinger blev 
der afsat penge til at realisere 
projektet. I alt 1,3 millioner 
kroner, som bliver udmøntet 
i henholdsvis 2024 og 2026.

Frø og overdrev
I 2024 vil der således blive 
fjernet asfalt og sået hjemme-
hørende frø på den ene af de 
to modelflyvebaner på fælle-
den. I 2026 kommer så turen 
til boldfælleden, hvor der vil 
blive etableret overdrev på 
græsplænerne i det sydvest-
lige hjørne af fælleden. 
Når denne del må vente til 
2026 skyldes det som tidli-
gere nævnt, at boldbanerne 
bliver brugt af to boldklub-
ber. Boldklubben Hekla har 

imidlertid et nyt, stort kunst-
græsareal på vej, som efter 
planen er klar til brug i løbet 
af 2025. Når dét er på plads, 
har klubben ikke længere 
brug for banerne på boldfæl-
leden.

AFC Ørestaden Spartans 
derimod var for en kort stund 
husvilde, da de fik besked 
om, at de måtte vige pladsen 
for vild natur. Men i foråret 
lykkedes det for politikerne 
i Kultur- og Fritidsudvalget 
at finde plads til boldklubben 
på Kløvermarken. Således er 
jorden gødet for 65.600 kva-
dratmeter vild natur.

cmn

Gamle elevers aften  
på Islands Brygge 2023
Traditionen tro afholder Skolen på Islands Brygge en 
aften for tidligere elever, i år torsdag den  
21. september 2023 kl. 17.00-18.30
i Udskolingen, Artillerivej 130.

Arrangementet er åbent for alle tidligere elever og 
ansatte på skolen.

Vi håber, at mange vil møde op til en hyggelig stund 
med glædelige gensyn. Der vil være lidt snack på 
bordene og mulighed for at købe drikkevarer.

Vi glæder os til at se jer.

Skolen på Islands Brygge
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Bro-landing skal undersøges 
yderligere

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

- Vi lytter til de mange be-
kymringer, vi hører om, fra 
beboerne på begge sider, 
fortæller Klaus Mygind, 
der er gruppeforperson for 
SF på rådhuset med henvis-
ning til de mange utilfredse 
henvendelser, som både 
politikere og forvaltninger 
har modtaget fra naboerne 
til den kommende cykel- og 
gangbro over havnen. 

- Derfor skal vi nu have un-
dersøgt alle de tekniske og 
trafikale forhold til bunds, 
så vi forhåbentlig kan finde 
en løsning på, hvordan tra-
fikken kan afvikles sikkert 
på begge sider af havnen, 
og forældre kan aflevere 
deres børn trygt i daginsti-
tutionen. 

Derfor er der i den netop 

indgåede budgetaftale afsat 
2,5 millioner kroner til at 
undersøge tekniske forhold 
og trafikale løsninger ved 
brolandingerne og tilknyt-
ningen til den eksisterende 
infrastruktur. Undersøgel-
sen retter sig udelukkende 
mod den placering, hvor 
broen lander ved henholds-
vis Sirius Plads på Islands 
Brygge og på øen Lyng-
holm på Enghave Brygge. 
Spørgsmålet om, hvor bro-
en skal ligge, blev således 
lukket med Teknik- og Mil-
jøforvaltningens beslutning 
fra august. 

- Som jeg hører det, er der 
ikke nogen, der er modstan-
dere af, at man laver en bro. 
Det er først, når den kom-
mer i land, at der opstår 
utilfredshed, siger Beskæf-
tigelses- og Integrations-
borgmester Jens-Kristian 
Lütken (V) og fortsætter:

- Nu har vi sat nogle penge 
af til at undersøge, hvordan 
vi sikrer, at vi kan få cyk-
lerne i land på en forsvarlig 
måde. Forvaltningen kom-
mer til at lave nogle analy-
ser, og der kommer også til 
at være borgerinddragelse.

- For Venstre er det vig-
tigt, at vi får en ny forbin-
delse over havnen, for Bryg-
gebroen er overbelastet. 
Men det skal også ske på en 
måde, hvor beboerne ikke 
bliver generet unødigt. 

Arbejdet med en cykel- og gangbro mellem Sirius 
Plads på Islands Brygge og øen Lyngholm fortsætter. 
Men inden selve byggeriet kan sættes i gang, skal der 
findes løsninger på de forskellige tekniske og trafikale 
udfordringer, der er forbundet med broen på begge 
sider. Derfor er der sat 2,5 millioner kroner af på 
budgettet til yderligere undersøgelser.

Broprotester fortsætter
Beboere på det sydlige Islands Brygge og Enghave 
Brygge kæmper ufortrødent videre mod den kommende 
nye cykel- og gangbro over havnen

Der er gået godt og vel en 
måned, siden politikerne i 
Teknik- og Miljøudvalget 
besluttede, at byens nye 
cykel- og gangbro over hav-
nen skal placeres dér, hvor 
den hele tiden har været 
planlagt, nemlig fra Sirius 
Plads på Islands Brygge til 
øen Lyngholm på den mod-
satte side af havnen. Og så 
skulle sagen være bøf.

Men de utilfredse naboer 
til den nye bro har ikke op-
givet ævred. Den seneste 

måned er både Teknik- og 
Miljøforvaltningen og po-
litikerne i udvalget blevet 
bestormet med henvendel-
ser fra beboere på begge 
sider af havnen, og i starten 
af september mødtes en 
gruppe borgere med den på 
det tidspunkt vikarierende 
overborgmester Lars Weiss 
for at begrunde deres mod-
stand og ved samme lejlig-
hed overlevere mere end 
800 underskrifter mod pro-
jektet. 

Ødelægger enghave 
Brygge

Fredag i sidste uge blev 
et otte meter bredt banner 
hængt op på Enghave Bryg-
ge-siden med teksten “Nej 
til 8 meter bred cykelbro og 
25.000 cyklister om dagen. 
Politikerne ødelægger Eng-
have Brygge” og en henvis-
ning til en hjemmesiden ’cy-
kelbroskandalen.dk’.

cmn

TOBIs nu også aftenen åbent – 
fællesspisning, vin og a la carte.

På TOBIs har vi fået endnu mere fokus 
på mad og vin.

Vores nye kokke Sabina og Laura har 
lavet et lækkert menukort baseret på 
kærlighed til sæsonens råvarer.

Vi åbner kl. 8 alle hverdage, så kom 
endelig fordi til morgenkaffe.

Frokosten står på smørrebrød.

Tirsdag og onsdag aften har vi 
afslappet fællesspisning.

Torsdag til lørdag aften er der a la 
carte menu, små sprøde snacks eller 
bare et glas.

Snackkortet byder fra frokost og frem 
på delikate godbidder, der passer godt 
til et glas vin.

Søndag holder vi lukket. Se vores menu 
og andre tiltag på instagram
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Bred politisk enighed om placering af ny bro
Trods beboerprotester og improviserede borgermøder besluttede politikerne i Teknik- og Miljøudvalget at holde 
fast i den oprindelige placering af en kommende cykel- og gangbro mellem Islands Brygge og Enghave Brygge

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
Illustration: Henning Larsen 
Architects
redaktion@bryggebladet.dk

Fire mulige placeringer af 
en ny cykel- og gangbro over 
havnen blev først barberet 
ned til to, og i slutningen af 
august lagde politikerne i 
Teknik- og Miljøudvalget sig 
så fast på dén linjeføring, der 
forbinder Sirius Plads på det 
sydlige Islands Brygge med 

øen Lyngholm på den mod-
satte side af havnen. Kun 
Det Konservative Folkeparti 
stemte imod.

Der har ellers været stor 
kritik af den nu valgte løs-
ning. På Islands Brygge-
siden er man blandt andet 
ærgerlig over, at cykelstien 
kommer til at skære igen-
nem den nyanlagte Sirius 
Plads og medføre en ind-
skrænkning af en legeplads. 
På Enghave Brygge-siden er 
der ikke fysisk plads til den 

8 meter brede cykelsti, som 
broen fører med sig. Derfor 
skal kajen udvides for at gøre 
plads, og det kræver, at man 
fylder en del af kanalen op. 
Dertil kommer, at de mange 
cyklister kommer til at køre 
lige forbi indgangen til en 
daginstitution på Lyngholm.

Længere sydpå
Som det eneste parti mod-
satte Det Konservative Fol-
keparti sig denne placering 

og plæderede i stedet for en 
mere sydlig placering, hvor 
broen løber mellem en end-
nu ubebygget ø på Enghave 
Brygge-siden og den nord-
ligste del af Nokken. Også 
denne placering fører de 
mange cyklister forbi en dag-
institution - Børnehuset Nok-
ken - og kræver derudover, at 
et nybygget hus på Nokken 
eksproprieres og rives ned. 
Dertil kommer, at vejnettet 
- specifikt Rundholtsvej - slet 
ikke er gearet til at tage imod 

de op mod 25.000 forventede 
daglige cyklister. 

For denne placering taler, 
at den forbinder Amager-si-
den til Enghave Brygge me-
trostation på en mere logisk 
måde, samt at den ø, broen 
ville komme til at lande på, 
endnu ikke er bebygget, og 
at broen derfor ikke generer 
nogen naboer. By og Havn, 
der ejer øen, har imidlertid 
modsat sig denne løsning, 
fordi selskabet endnu ikke 
har solgt byggegrundene på 

øen, og udsigten til en be-
færdet cykelsti vil gøre dette 
vanskeligere.

radikale sadler om

Det Radikale Venstre var 
indtil for nylig tilhængere af 
den sydlige placering. Det 
fortalte partiets medlem af 
Teknik- og Miljøudvalget 
Christopher Røhl til Berling-
ske i maj. Siden da er han 
imidlertid kommet på andre 
tanker, og Det Radikale Ven-
stre endte med at stemme for 
placeringen mellem Sirius 
Plads og Lyngholm. 

- Det har på ingen måde 
været en nem beslutning. 
Uanset hvilken beslutning, 
vi traf, ville det få nogle store 
konsekvenser på begge sider 
af havneløbet. (...) Placerin-
gen, vi har valgt, vil i mindre 
grad genere de lokale beboe-
re og området sammenlignet 
med den mere sydlige place-
ring, sagde han til Berling-
ske kort efter vedtagelsen.

Vi er blandt de fem bedste sandwich i
København ifølge urbanguide.dk: 
“The Sandwich er Islands Brygges
mest kendte sandwichbar, og
igennem årene har den lille
sandwichbar i Njalsgade serviceret et
utal af strandnymfer- og løver”

Friskt håndlavet 
sprødt fuldkornsbrød

Københavns ældste sandwichbar siden 1996

Vidste du....
hos os får alle h

jemløse et gratis m
åltid?

Bestil på telefon: 32 95 99 97 eller sms-bestilling på 50 35 90 14
Åbent mandag-søndag 09.00-20.00

Njalsgade 10, 2300 København S. www.thesandwich.nu  

Bestil på SMS:

50 35 90 14

79,-

79,-

Broforløbet fra sirius Plads 
fremgår blandt andet af 
lokalplanen for området og 
som her af salgsmaterialet 
for boligerne i de to Sirius-
tårne. 
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sindsro og kropsstyrke

Tekst: Victoria Bloch Blytt 
Sandstad
Foto: Mia A. Fryland
redaktion@bryggebadet.dk

Et par arbejdstimer på 
stamstedet Roast Coffee i 
Vestmannagade førte til en 
snak mellem Sara Cheng, 
der arbejder med salg og 
ledelse hos Dell Techno-
logies, og Kim Baden-Kri-
stensen, som er stifter af 
Brain+ A/S. Udover kaffe-
tørst deler de to åbenbart 
en spirituel interesse og i 
den forbindelse erfaringer 
fra meditationslæreren 
Jesper Westmark. På den-
ne finurlige måde opstod 
idéen om at afholde arran-
gementer sammen. 

- Jeg synes, det illustre-
rer hvor åbent og imøde-
kommende, der kan være 
på Bryggen. Vi ville gerne 
give lokalsamfundet noget 
tilbage, siger Sara Cheng. 

yoga og energihealing
Spiritualitet kan fore-

komme som en kontrast 
til IT-lederjobs, men kan 
tilsyneladende harmonere 
og omvendt bidrage med 
psykisk velbefindende og 
metoder til at håndtere en 
travl hverdag med høje 
krav. 

Yoga har været indgan-
gen til spiritualitet for Sara 
Cheng, og hun har selv 
flere yoga-uddannelser 
og undervisningserfaring 
samt en reiki-certificering 
på CV’et. Dén kombination 
resulterer i en yoga-under-
visning, der også inddra-
ger teknikker fra energihe-
aling. 

- Gradvist blev det mere 
til en livsstil med fokus 
på bevidste handlinger 
udover en fysisk aktivitet 
og en meditativ praksis, 
fortæller Sara Cheng, der 
siden har taget en coach-
uddannelse hos Sofia Man-
ning.

Hjemmefødsel
En reflekteret livsførelse 

indebærer aktivt at vælge 
til og fra, hvad og hvem 
der er tid og energi til og 
giver glæde eller ej. Det er 
vigtigt at gøre ting af værdi 
for én selv og ikke blot, for-
di ”man” gør det. 

- Eksempelvis valgte jeg 
en hjemmefødsel i år, fordi 
det var det rigtige for mig. 
Jeg går mine egne veje, 
hvilket generelt er blevet 
taget godt imod, med folk, 
der har udvist forståelse 
og støtte, fortæller Sara 
Cheng. 

- Jeg er blevet bevidst 
om at leve tæt på min ker-
ne med, hvad der gør mig 
glad. Det kan desværre 
være udfordrende i vores 
samfund i dag. I forbindel-
se med min graviditet og 
fødsel krævede det, at jeg 
var opmærksom og proak-

tiv, hvis jeg ikke ønskede 
smertestillende eller andre 
indgreb, som ellers er en 
del af den gængse proce-
dure.

Måneceremonier
Også Kim Baden-Kri-

stensen har længe haft 
kontakt til spiritualitet via 
sine forældre, men han er 
først selv blevet mere un-
dersøgende og opsøgende 
indenfor yoga og medita-
tion som voksen. 

- Gode venner har inspi-
reret mig til at gå den spi-
rituelle vej, og nu mødes 
vi hver måned til en fuld-
måneceremoni. Derudover 
var jeg sidste sommer på 
flere spirituelle festivaler, 
hvor jeg mødte en colombi-
ansk mester i shamanisme, 
som jeg har været i lære 
hos siden, fortæller Kim 
Baden-Kristensen. 

En måneceremoni facili-
terer refleksion og anven-
delse af skiftende energier 
i forbindelse med månens 
cyklus. Hvis man tror på 
energier, så er der tilsyne-
ladende kraftige energier 
ved fuldmånen.

- Fuldmånen repræsen-
terer slutningen af en fase, 
hvorfor det kan være sær-
ligt støttende at give slip 
på ting, der ikke længere 
tjener dig, modsat nymå-
nen, hvor en ny fase igang-
sættes, så fokus er på at 
manifestere mål for næste 
cyklus og igangsætte, for-
klarer Sara Cheng.

Inden mødet på Roast 
afholdt Kim Baden-Kri-
stensen allerede fuld-
måneceremonier, så det 
var nærliggende, at de to 
skulle afholde nymånece-
remonier sammen. Et cere-
monielt rum til refleksion 
kan etableres via at rense, 
røgelse og rytme, men det 
kræver som sådan ingen 
rekvisitter. 

- Det er selvfølgelig op 
til fortolkning, hvad den 
enkelte kan få glæde af, 
medgiver Kim Baden-Kri-
stensen. Men uanset hvad 
kan det være givende at 
skabe en fælles stemning, 
måske med musik, hvor 
den enkelte støttes i sin 
tankeproces og bliver be-
vidst om sine intentioner 
og handlinger. 

Helt konkret bliver ny-
måneceremonierne af-
holdt på Amager Fælled, 
hvor der har været mellem 
otte og fjorten deltagere, 
heriblandt også folk uden 
kendskab til spiritualitet. 
Deltagerne guides i at 
finde en ro og stilhed i sig 
selv. 

Er der mere mellem him-
mel og jord? 

- For mig er min spiritu-
elle livsstil ikke en religiøs 
retning, men mere et per-
sonligt valg om at tro på 
en større forbundethed og 

samspil mellem energier, 
prøver Sara Cheng at sætte 
ord på.

 
Er der en konflikt mellem 

spiritualitet og seriøsitet?
- Spiritualitet eller en tro 

på energier i krystaller er 
måske ikke videnskabe-
ligt, erkender Kim Baden-
Kristensen. 

- Alligevel kan det virke 
gavnligt, og der er intet 
krav om at tro på noget 
metafysisk for at høste 
gavnlige effekter. For mig 
selv har livsindstillingen 
med både fysisk og psy-
kisk velvære og styrke i 
fokus givet mig et mentalt 
overskud personligt og har 
også afspejlet sig i min til-
gang som leder. Overskud-
det gør mig i stand til at 
varetage min lederrolle og 
ansvar uden kronisk stress 
og med empati og overblik.

Faktisk trækker spiri-
tualiteten spor ind på ar-
bejdspladsen. Ansatte og 
kollegaer hos Kim Baden-
Kristensen får tilbud om 
meditation hver mandag 
eftermiddag, og møder 
starter ofte med en kort 
frivillig meditation, så man 
lige kan finde ro til at være 
til stede og koncentrere 
sig. 

natur og svensk 
selvkærlighed

Hvis man tager med til 
retreat i Sverige, får man 
lov til at nyde den svenske 
natur og måske finde noget 
selvkærlighed. 

- Vi kommer til at være 
cirka 12 i alt, og fokus for 
de fire dage på det svenske 
landsted er udover selv-
kærlighed også selvledelse 
og ejerskab over eget liv, 
fortæller Sara Cheng.

Programmet lyder på 
blid yin yoga om morge-
nen efterfulgt af en dag til 
at komme ned i gear med 
blandt andet gåture i na-
turen og body-scanning 
(fuldkropsafslapning). Af-
tenen kommer til at byde 
på ceremonier; en nymå-
neceremoni i saunaen og 
en Rapé-ceremoni (red. 
Rapé er pulver lavet af aske 
fra hellige træer, buske og 
planter og indeholder ofte 
også hellig tobak).

- Alle kan være med uan-
set forudgående erfaringer 
med spiritualitet eller ej. 
Så længe man har et ønske 
om fællesskab, skovidyl 
fyldt med sanseindtryk, 
selvkærlighed og nærende 
mad, siger Sara Cheng 
med ønske om at afholde 
flere retreats sammen i 
fremtiden.

Meditation, yoga, terapi og spiritualitet i alle dens former med inspiration fra andre kulturer som et bud på at skabe 
kontakt til kroppen og give hovedet fri er begyndt at fylde mere i dagens stressede samfund. Et tilfældigt møde 
mellem Sara Cheng og Kim Baden-Kristensen på Islands Brygge afslørede deres fælles interesse og blev spiren til 
nymåneceremonier på Amager Fælled og et retreat i Sverige

$85

Vi står nu klar til at byde jer
velkommen i jeres nye

NJALSGADE 32 
Festen bliver skudt i gang 

 fredag den 29. september kl. 9:30 

Vi fejrer Grand Opening med massevis af 
åbningstilbud, besøg fra brands og goodiebags* til

 de første 200 kunder ved køb af min. 400 kr. (Værdi 500 kr.)

Vi har samlet en masse tilbud til jer 
som gælder fredag, lørdag og søndag. 

Fantastiske åbningstilbud til jer 
der er medlem af Club Matas. 

Frit valg 99,95 kr. pr. stk. 
KUN FREDAG: Biotherm Lait Corporel, 400 ml. 

KUN LØRDAG: Clinique Bodylotion 400 ml. 
KUN SØNDAG: Nilens Jord Bodylotion 400 ml. spar 155,-

Max 4 stk pr kunde

HELE WEEKENDEN:
Matas Fiskeolie 120 kaps. 99,95 kr.

Matas Kollagen Pulver 137,95 SPAR 40%
20% på luksushudpleje Gælder kun for Club Matas medlemmer. 
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Kordegnen takker af
En gris stjal navnet, og tilfældigheder førte ikke til købmandsgerningen, men til syvogtredive år i folkekirken

Tekst: Johnny Hedegaard
Foto: Redaktionen
redaktion@bryggebladet.dk

- Tak i lige måde, svarer 
Fritz Knüppel på ønsket om 
en god weekend og fortsæt-
ter:

- Ja, jeg skal jo på arbejde. 
Men det gør såmænd ikke 
noget, der er barnedåb, og 
de er jo så søde, de små 
Bryggebørn.

Lige i øjeblikket glæder 
Fritz Knüppel sig i nuet og 
glemmer, at de fleste andre 
holder fri i weekenden.

Det er efterhånden man-
ge år siden, han har del-
taget fra start til slut ved 
juleaftener, fødselsdage el-
ler weekendarrangementer 
i omgangskredsen. Selv 
hans datter må af og til vige 
for jobbet som kordegn.

Men Fritz spilder ikke 
tiden på at ærgre sig, men 
glæder sig lige midt i nuet 
over de muligheder og ople-
velser, der ligger hér.

Arbejdspladsen er Hans 
Tausens Kirke og jobbet er 
som sagt kordegn. Endnu. 
Han har valgt at forlade 
jobbet for at hellige sig sit 
private og sociale liv, og 
når nærværende avis er på 
gaden, sidder Fritz i sit som-
merhus i Rågeleje.

Kirken og bladet
Fritz Knüppel betegner 

sig selv som en person, der 
er meget i nuet, og da vi mø-
des til den aftalte samtale 
i anledning af, at han stop-
per som kordegn i Hans 
Tausens Kirke, er han lige 
i øjeblikket mere interes-
seret i at høre, hvordan det 
står til med Bryggebladet, 
der, som det vil være kendt 
for de fleste, har en lidt 
trængt økonomi. Fritz får at 
vide, at økonomien stadig er 
trængt, men at avisen trods 
alt stadig udkommer.

- Det er godt at høre, siger 
han og fortsætter: 

- Ligesom man ikke kan 
forestille sig Bryggen uden 
Hans Tausens Kirke, kan 
man heller ikke forestille 
sig Bryggen uden Brygge-
bladet. Begge er en del af 
Bryggens identitet. På hver 
sin måde samlingspunkter 
for Bryggen.

ikke et kald
Fritz Knüppel har i man-

ge år været en krumtap i 
Hans Tausens Kirke som 
kordegn. Men når avisen er 
på gaden, er han som nævnt 
ikke kordegn længere. Han 
har valgt at gå på pension 
efter lang og tro tjeneste i 
folkekirken. Syvogtredive 
år er det blevet til. 

Det kunne ligne en valgt 
karriere. Eller et bevidst 
valg truffet ud fra en grund-
læggende religiøs tro og et 
deraf følgende ønske om at 
tjene kirken. Sådan forhol-
der det sig ingenlunde.              
Selv om han betegner sig 
selv som troende, er hans 
virke i kirken et rent og 
skært arbejdsforhold.

- Mit kirkelige arbejde har 
intet at gøre med et kald. 

Et arbejdsforhold opstået 
ved et sammenfald af tilfæl-
digheder. 

den røde tråd
Og tilfældet er lige netop 

en del af Fritz Knüppels tro. 
Han tror på noget større 
end mennesket. Noget, der 
passer på os. Styrer os. Gi-
ver mening i det, vi kalder 
tilfældigheder. Selv i vores 
digitaliserede og kontrolle-
rede verden er det påfalden-
de så meget af vores liv, der 
er styret af tilfældigheder. 
Så på en måde er tilfældet 
kun et tilfælde, fordi vi ikke 
umiddelbart kan se menin-
gen eller den røde tråd.  

Bagudskuende har der 
været en masse tilfælde 
uden umiddelbar mening 
og sammenhæng i Fritz 
Knüppels liv.

Efternavnet Knüppel 
kommer fra en tiptipoldefar, 
der var bager i Glückstadt, 
men rejste til Sjælland og 
bosatte sig hér. Fritz’ mor-
far mødte en kvinde fra 
Færøerne, som blev Fritz’ 
mormor.

grisens navn
Hvis hans bedsteforældre 

ikke havde haft et sommer-
hus i Buddinge, hvor der 
var plads til en gris i bag-
haven, så havde han heddet 
Nikolaj. Men grisen blev 
kaldt Nikolaj. Og man kan 
jo ikke opkalde sin søn efter 
en gris, mente hans far. Så 
navnet blev Fritz.

Faderen arbejdede i bu-
tik og drømte om at blive 
selvstændig og åbne egen 
købmandsbutik, som skulle 
hedde ”Knüppel og Søn”. 
Underforstået at Fritz selv-
følgelig skulle være køb-
mand, når han blev gammel 
nok. Men da faderen døde, 
var Fritz kun omkring fem 
år. 

Kassedame eller 
kirketjener

Han voksede sig stor og 
selvstændig og ville ikke 
være købmand, men revi-
sor. Derfor læste han HA en 
del år på Handelshøjskolen. 
Selv om hans onkel var aktiv 
i det lokale menighedsråd, 
og fætteren var kirketjener, 
betragter Fritz det alligevel 
som endnu et af mange an-
dre tilfælde, at han selv blev 
kirketjener samtidig med 
studierne på Handelshøjsko-
len. 

- De søgte en kirketjener-
vikar ude i Utterslev, og jeg 
fik jobbet. Men jeg kunne 
lige så godt være blevet 
”kassedame” i Brugsen, si-
ger han.  

Selv om årene gik, blev 
Fritz aldrig færdig med sin 
hovedopgave. Det var gået 
op for ham, at revisorjobbet 
ikke var sagen alligevel.      

Praktiseret kristendom                                                                                                                                       
                                                                                  

Men så kunne han jo blive 
kordegn. Her kunne han 
kombinere sin faglige kun-
nen i tallenes verden med 

det menneskelige møde, 
som er så vigtigt både for 
kirken og for Fritz. Det var 
i øvrigt ikke med moderens 
stiltiende accept, at han 
blev tjenestemandsansat. 
Hun arbejdede som HK’er 
for PET. ”Og de der tjene-
stemænd er både overlegne 
og nærige”, sagde hun.

Selv om kordegnens funk-
tion består i registrering af 
dåb, vielser og civilregistre-
ring af fødsler og navne, 
sekretær for menighedsråd 
og præster, regnskaber og 
så videre, så er det det men-
neskelige møde, der bliver 
fremhævet flere gange; 
“praktiseret kristendom”, 
kalder Fritz det. 

- Jeg ville ikke kunne tri-
ves i en kirke eller et sogn, 
hvor der kun afholdes guds-
tjenester, holdes bønne-
møder og man sidder med 
foldede hænder og tolker 
dagens tekst, siger han. 
Men på sin egen måde er 
han måske alligevel endt 
dér, fordi digitaliseringen 
også har holdt sit indtog i 
kirken. 

- Det var sjovere at være 
kordegn, før alt blev digita-
liseret. For eksempel kunne 
der komme én op med et 
stykke papir og sige: ”Jeg er 
blevet far”, og så havde vi en 
samtale om det. I dag taster 
de bare ind på en computer.

Selv om funktionen som 
kordegn kræver overblik 
og planlægning, betragter 
Fritz sig ikke i privatlivet 
som noget naturtalent udi 
planlægningens kunst. 

- Arbejdsmæssigt er jeg 
rimeligt god til at strukture-
re, men privat og livsmæs-
sigt lever jeg i nuet. 

Derfor var det ikke en 
plan, at hans arbejdsliv in-
den for folkekirken skulle 
strække sig over næsten 
fire årtier. Kasserer, regn-
skabsfører, lønadministra-
tor i kirkeligt regi gennem 
37 år. Tillidsrepræsentant i 
Dansk Kordegneforening / 
Københavns Stift i cirka ti  
år. Kredsformand for kor-
degne i Københavns Stift 
gennem tretten år. Kordegn 
i Bellahøj Kirke i ti år. Kor-
degn ved Hans Tausens Kir-
ke i tretten år.

Hvad nu?
At forlade arbejdslivet 

som lønmodtager efterlader 
et hul, som skal fyldes med 
noget andet. Andelslejlig-
heden er solgt, og sommer-
huset i Rågeleje bliver frem-
over fast bopæl med helt nye 
muligheder og en ny form 
for frihed. 

- Med de forskellige ar-
bejdstider har det sociale 
konsekvenser at være ansat 
i kirken. Aftaler med ven-
ner, bekendte og familie 
har oftest været på lånt og 
afmålt tid, fortæller Fritz 
Knüppel. Juleaftener, høj-
tider, søndage. Han har 
altid været den sidste, der 
ankom, eller den første til 
at gå. Derfor ser han nu 
frem til at kunne invitere og 
forkæle med mad og kage 
på tidspunkter, hvor det er 

mere normalt at mødes. 
- Jeg har nydt godt af an-

dre menneskers overbæ-
rende tålmodighed. Så nu 
glæder jeg mig til at være 
den ydende og ikke bare 
den nydende, som jeg føler, 
jeg har været i mange år. 

daglig kontakt med 
gud

Selv om det er hans datter 
og det sociale liv, der bliver 
nævnt som det første og 
vigtigste i hans nye liv, er 
der dog også en have og et 
sommerhus, der venter på 
en kærlig hånd. Og det at 
gå i naturen. Det er heroppe 
han gennem alle årene har 
slappet mest af og haft det 
allerbedst; set solnedgan-
gen. Mødet med det, der er 
større end mennesket. Men 
det er et personligt anlig-
gende mellem ham og det, 
der er større. Måske vil han 
gå til en gudstjeneste af og 
til, men ikke nødvendigvis. 

- Den kontakt, jeg skal 
have med Gud, har jeg lø-
bende gennem dagen.

Halvtredsårshat                                                                                                                                       
                                                                

Et muntert minde, Fritz 
tager med sig fra Hans Tau-
sens Kirke, går tilbage til 
hans halvtredsårs fødsels-
dag. Han fik i gave penge 
til en hat. Intet er for godt 
til kirkens kordegn, så hvad 
er mere naturligt end at gå 
til den eksklusive herrehat-
teforretning Petitgas, som 

gennem tiderne har betjent 
såvel kongehuset som det 
bedre borgerskab. Butik-
ken ligger i Købmagergade, 
og det har den gjort lige si-
den 1857. Og lokalet er sta-
dig lige så trangt som den-
gang. Hertil drog et optog 
på cirka tolv ”kirkekvinder” 
med Fritz i midten. Hatte 
blev udvalgt og prøvet efter 
ekspedientens kvalificere-
de råd og vejledning. Hver 
og én af ”kirkekvinderne” 
kommenterede højlydt eks-
pedientens faglige vejled-
ning. Trods kagleriet kom 
Fritz ud af døren med både 
en fin hat og en kasket.
Efterfølgende gik man na-
turligvis i Illum og fejrede 
købet med en kop kaffe.

Fællesskabet og omsorgen 
gør Bryggen til et godt sted 
at være, og jeg føler en 
taknemmelighed ved at vi 
på kontoret og i kirken er 
medvirkende til, at folk får 
en god oplevelse – det er 
min fornemmelse, at Hans 
Tausens Kirke betyder noget 
for folk på Bryggen, og jeg 
håber, at folk også fremover 
vil bakke op om kirken, 
engagere sig og tage ansvar 
for Hans Tausens Kirke, Fritz 
Knüppel



Af Peter Hjorth, lokaludvalgsmedlem

Hvis du er en af de mange borgere 
i Ørestad, der har tænkt, ”Hvorfor 
er der ikke et busstop her?” så er 
du ikke alene. Grundejerforeningen 
Arenakvarteret har længe arbejdet 
for at få etableret et nyt busstop 
på Ørestad Boulevard, lige ud for 
metrolinjen ved Kanalpladsen. Og nu 
ser det ud til, at ønsket er kommet et 
skridt nærmere virkeligheden.

Amager Vest Lokaludvalg har netop 
indstillet, at lokaludvalget skal 
sende et støttebrev til kommunen. 
Et skridt der viser, at der er bred 
opbakning til dette lokale ønske. Men 
hvorfor er et nyt busstop egentlig så 
vigtigt for området?

Baggrunden for denne henvendelse 
er ret enkel og bygger på nogle helt 
konkrete behov i vores lokale sam-
fund:
- Borgernes stemme: Flere borgere 
har henvendt sig direkte til grund-
ejerforeningen med dette ønske. Det 
er et klart tegn på, at der er et reelt 
behov blandt de lokale beboere.
  
- Befolkningstilvækst: Ørestad bliver 
kun større, og med flere og flere 
mennesker kommer også et øget 
behov for god offentlig transport.
  
- Skoletrafik: Den nye skole på Han-
nemanns Allé betyder flere børn, 
forældre og lærere, der dagligt be-
væger sig i området. Et nyt busstop 
vil klart gøre deres hverdag nemme-
re.

- Skolens faciliteter: Kommunen 
har planer om at benytte skolens 

faciliteter uden for skoletid, hvilket 
vil øge trafikken yderligere.

Det er vigtigt at bemærke, at selvom 
flere busser kører mellem Ørestad 
og Vestamager metrostationer, er 
der ingen stop på den 1,1 km lange 
strækning. Dette til trods for en 
infrastruktur, der ifølge Grundejer-
foreningen allerede er på plads.

Det man i samme åndedræt kunne 
nævne er, at der faktisk er gjort klar 
til et metrostop samme sted, men 
det blev sløjfet. Der er ellers investe-
ret millioner af kroner i infrastruk-
tur og flotte adgangsforhold til Royal 
Arena, som faktisk har hovedind-
gang mod det tomme hul i metro-
linjen. Men i denne sag er sidste ord 
nok ikke sagt.  

Så næste gang du står ved Royal 
Arena og spejder efter en bus, kan 
du tænke på, at der er håb forude. 
Med lokaludvalgets støtte og den 
vedvarende indsats fra Grundejer-
foreningen Arenakvarteret, kan et 
nyt busstop ved Kanalpladsen snart 
blive en realitet.
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Mangler du penge  
til et projekt? 

- Søg Bydelspuljen!

Læs mere på: 
avlu.dk/soeg-penge

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Af Sekretariatet 

Budgettet for 2024 er nu færdigbehand-
let, og der er masser af penge på vej til 
udvikling af Amager Vest! Vi har faktisk 
aldrig haft så god en budgetaftale for 
Amager Vest. Flere af vores ønsker og 
indspil til budgettet er med i aftalen - 
det er vi rigtig glade for. Vi glæder os til 
fortsat at følge udviklingen og bidrage 
til arbejdet, som er baseret på en masse 
henvendelser fra engagerede borgere. 
Så der skal også lyde et tak til alle jer, 
der tager fat i os og engagerer jer i lokal-
udvalgets arbejde.

Nu kommer vi et skridt tættere på over-
dækning af motorvejen, da der er afsat 
2,2 mio. kroner til udvidet undersøgelse. 
Her har man besluttet, at der skal laves 
en tung overdækning i Ørestad samt 
hamborgskærme mellem Kalvebod 

Fælled og Tårnby.

Vi har også fået penge til en Trafikplan 
for Amager, hvilket er en del af vores 
Bydelsplan, så det er vi lykkelige for.
 
Derudover har vi fået flere penge til 
stofrum på Sundholm, videre udvikling 
af Sundby Idrætspark, bedre trafikfor-
hold ved Boldklubben Hekla, omlægning 
af arealer til vild natur på Amager Fælled 
og et attraktivt byrum mellem Hørgår-
den og Sundholm. Og så kommer der 
149,4 mio. til at opbygge en ny folkeskole 
i Fælledby, 75,4 mio. til etablering af et 
nyt dagtilbud i Bella Center og 134,5 mio. 
kroner til etablering af en ny special-
klasserække til 48 elever på Peder Lykke 
Skolen.
Læs hele Budget 2024 for Amager Vest: 
avlu.dk/ nyheder/budget-2024-bety-
der-gode-nyheder-for-amager-vest

BUDGET 2024 - GODE NYHEDER

Foto: Katarina Berg

NETVÆRKSMØDE  OM 
FÆLLESSKABER OG ENSOMHED

 
Onsdag d. 27. september kl. 17-19 

A-Huset, Amagerfælledvej 73

Amager Vest Lokaludvalg har fokus på at 
mindske ensomhed. 

Hvordan får vi dem, der i virkeligheden har 
brug for det, til at samle sig i fællesskaber i 

bydelen?

Det ønsker vi at blive klogere på, og derfor 
inviterer vi foreninger og sociale aktører til et 

netværksmøde om dette tema.

Tilmelding: vj0t@kk.dk
Angiv navn og forening

BORGERMØDE METROPARKEN

Tirsdag d. 24. oktober kl. 17-19 
Ørestad Gymnasium, Idrætssalen

Hvordan udnytter vi bedst de tomme og 
ubenyttede arealer under metrolinjen gennem 

Ørestad?

Det ønsker lokaludvalget at blive klogere på, og 
derfor inviterer vi alle interesserede borgere til 

dialog og input.

Mød bl.a. Metroselskabet, GFS, By & Havn, 
lokalpolitikere og mange flere.

Hold dig opdateret på vores kanaler!

Bybus i Amager Vest. Foto: Henning Petersen

Overdækning af motorvejen. Illustration: COWI
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sCO knallerter & dreadlocks
Gamle knallerter fra 50’erne, 60’erne og 70’erne har fået en renæssance, mest takket være folk, 
som end ikke var født, da de små maskiner havde deres storhedstid lige efter 2. Verdenskrig. 
En af disse knallertrødder er en ung arkitekt, der tilmed har bygget et par af dem om i sin egen 
vilde stil
Tekst og foto: Kim 
Scholer
redaktion@bryggebladet.dk

Sidder man på Bryg-
gebladets redaktion 
på hjørnet af Gunløgs-
gade og Leifsgade, på 
hjørnet hos bageren 
lidt derfra eller bare 
på en trappesten i ga-
den, kan man hen på 
eftermiddagen høre 
Anders Cochets pim-
pede SCO knallert, 
længe før man ser 
den. Og når man ser 
den og ser dens kører, 
husker man som regel 
begge dele: Højt styr, 
højt ryglæn plus op-
lagt udstødning, og på 
manden selv en slidt 
pilothjelm med flam-
mer som bemaling, 
lange dreadlocks og 
en tøjstil, der antyder, 

at hans arbejdsplads 
har en rimelig afslap-
pet ’dress code’.

Anders er arkitekt 
på en af byens større 
tegnestuer og har 
hjemme i Ballonpar-
ken nu på tolvte år. 
Bryggebladet beskrev 
hans Folkevogns-
rugbrød for et par år 
siden, men den bil 
var kun ét køretøj i 
mandens samling af 
underholdende køre-
tøjer. De andre indbe-
fatter en VW Buggy, 
et par 50-70 år gamle 
stivstellede motorcyk-
ler og i den modsatte 
ende en lille moderne 
kinesisk Geely, som 
Anders trods hæder-
lige forsøg ikke for-
måede at tage livet af, 
da han pinte den på en 
tur til Kroatien for år 

tilbage.

døtrenes små 
knallerter

I den kubikmæssigt 
nedre ende finder man 
et par små veteran-
børne-motocrossere, 
som hans to døtre på 5 
og 8 år snart skal lok-
kes til at køre på, men 
også hans to danske 
knallerter af mærket 
SCO. Eller rettere: 
hvad der er tilbage af 
dem, for de har begge 
fået den helt store tur, 
hvad udsmykning 
angår. Det er næsten 
nemmere at nævne, 
hvad der ikke er æn-
dret på dem, udover 
deres lovlighed.

Som uddannet på 
Arkitektskolen og 
med en fantasi udover 

det sædvanlige var 
det kun naturligt, at 
Anders’ køretøjer til 
daglig transport ikke 
kom til at ligne nogen 
andres. I Danmark, 
og i særdeleshed i vo-
res hovedstad, er der 
snævre grænser for, 
hvad man kan slippe 
afsted med at ændre 
på f.eks. en knallerts 
motor, hvorfor kræf-
terne bedst lægges i 
at gøre knallerterne 
mere spændende at se 
på.

Anders er for ung til 
personligt at have op-
levet den revolution, 
som filmen Easy Ri-
der stod fadder til, og 
som fik folk til, inspi-
reret af ’Captain Ame-
rica’s’ Harley med 
lang forgaffel, selv at 
bygge deres maskiner 

om. Igen ramler man 
ind i Dronningeri-
gets snævre grænser 
for lovlige ændringer 
(selvom der er løsnet 
lidt op siden filmens 
premiere i 1969), og 
igen finder folk ud af 
at styre mere eller 
mindre elegant om-
kring de værste regler 
og forordninger.

Østtyske og 
amerikanske dele

Den ene SCO er næ-
sten for overvældende 
at beskrive, men man 
skal jo starte et sted: 
Der er sadlen, som er 
beklædt med loddent 
kaninskind (som om-
rådets fugle har taget 
en del af hårene fra), 
gearskiftet, der ikke 
længere betjenes via 

kabler, men med en 
gearstang direkte på 
motorblokken, og for-
lygten af ukendt fabri-
kat, som Anders fandt 
på et stumpemarked 
engang.

- Hjul og bremser er 
fra en østtysk Simson 
knallert, fortæller An-
ders og fortsætter: 

- De er meget bedre 
end SCO’ens oprinde-
lige små. Tanken er 
fra en italiensk Du-
cati.

De amerikanske 
’Anderson’ fodhvilere 
er eftertragtede chop-
perdele, der koster 
kassen på eBay. Her 
kom Anders’ handel-
stalent i brug, da han 
købte en snes af dem 
hos en fynsk Harley-
butik for en beskeden 
20’er.

en årtier gammel dansk sCO knallert har fået nyt liv, efter Anders Cochet fra Ballonparken besluttede sig for at bygge den op som en chopper.
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indbygget slagside

Så nemt var det ikke hele 
vejen, for da SCO’en for 
nogle år siden kom i hus, 
var den lidt syg.

- Den kom med to grader 
slagside allerede fra fabrik-
ken, fortæller Anders. 

- Det fik jeg rettet på, da 
jeg alligevel skulle svejse 
stellet, hvor det var knæk-
ket (!). Siden blev det sand-
blæst og malet og kører nu 
straight as an arrow. Den 
var et år undervejs, siger 
han og tilføjer:

- Pludselig skulle det gå 
stærkt. Den blev klar to 
dage før, jeg skulle til Sve-
rige med knallertklubben 
’Teufelskerle’.

Nu er der bare at beundre 
alle de hjemmelavede dele i 
messing, som man ser over-
alt på den lille stivsteller. 
Eller ’Spids Nøgenhat’-mo-
tivet på tanken, som giver 
den en 70’er-vibe. Eller den 
lille knop på toppen af gear-
skiftet - en grønlandsk talis-
man, som Anders’ bror tog 
hjem efter et år deroppe.

’Mushroom Mopeds’
Med standardhjul og 

-bremser er mandens an-
den SCO knap så avanceret, 
men har dog rigeligt af de 
mange små detaljer, som 
gør den et ekstra kig værd: 
Den har også håndgear, 

men her kobler man ud med 
to pedaler fra et klaver, som 
Anders’ mormor engang 
havde. 

Mandens forkærlighed 
for kobbertråd ses igen 
rundt omkring på det lille 
dyr, ligesom motivet med 
svampe på tanken gentages 
med ordene ’MUSHROOM 
MOPED’ banket ind i kar-
buratorens indsugningsma-
nifold. Den lille Brooks cy-
kelsadel er næsten normal i 
denne sammenhæng. 

Den mest avancerede 
teknik befinder sig dog på 
denne mindst indiskrete af 
de to SCO’er: Et gashånd-
tag i messing, men med en 
mekanisme inde i røret, 
der fungerer som cruise 
control. Et let særligt ’vrid’ 
og den slår fra, så effektivt 
som på nogen moderne bil.

Første med tre gear
SCO fabrikken i Odense 

var den første herhjemme 
til at lancere en knallert 
med tre gear, men havde 
gennem årene også en lang 
række andre modeller med 
ét eller to gear på program-
met. Selv en blandt hånd-
værkere ganske populær 
udgave med lille forhjul og 
varelad fortil tilbød man.

Anders’ to 3-gears SCO’er 
er begge Model Super, som 
i 1967 kostede 1.525 kr., 
hvilket svarer til 15.618 kr. 

i dag. Det er spøjst nok no-
genlunde, hvad patinerede, 
originale eksemplarer sæt-
tes til salg for i dag, hvor pri-
serne på knallerter synes at 
være eksploderet - sammen 
med antallet af knallert-
klubber rundt omkring.  

i ægte 70’er-psykedelisk stil har begge Anders’ knallerter den danske svamp ’spids nøgenhat’ 
som tankmotiv. Gashåndtaget har indbygget cruise control.

et par pedaler fra mormors klaver har fået nyt liv som fodkobling i stil med den, der sidder på 
ejerens gamle Harley. Bemærk ’ATOMKRIG JA TAK’-mærket på bagskærmen.

en grønlandsk talisman på håndgearskiftet er blot én af dusinvis spøjse detaljer på SCO’en, 
som Anders bruger til daglig transport.
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deT sKer  
På Bryggen
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

❚  SMyKKEUDSTILLING

Brocheudstilling hos Formverk
Temaet er brocher, når 
Formverk inviterer til en 
international smykkeud-
stilling under Københavns 
Guldsmedelaugs arrange-
ment ’Smykkernes By’. I 
kælderen i Thorshavnsgade 
udstiller otte kunstnere fra 
Danmark, Sverige, Tysk-
land og Japan hver deres 
bud på en kontemporær 
broche. Forskellige mate-
rialer, håndværk i højeste 
kvalitet og mangfoldige 
kunstneriske udtryk mødes 
i de udstillede værker.

Der har i de seneste år 
ikke været ret meget fokus 
på brochen som smykke-

form og bærbart smykke til 
flere køn. Udstillingen øn-
sker at bryde med dette og 
vise brochens mangfoldige 
potentialer.

Den 30. september er der 
reception i Formverk fra 
klokken 14, hvor der blandt 
andet bliver holdt en ‘artist 
talk’, hvor seks af de otte 
udstillende kunstnere del-
tager og fortæller om deres 
værker. 

Udstillingen er en del af 
arrangementet ‘Smykker-
nes By’ med mere end 30 
forskellige udstillinger over 
hele byen den 28.-30. sep-
tember.

International smykkeudstil-
ling “’BROOCH’ i Formverk 
i Thorshavnsgade 12 den 28. 
september til den 14. oktober. 
Reception med ‘artist talks’ 
den 30. september klokken 
14-17. Udstillingen er en del 
af Guldsmedelaugets arran-
gement ’Smykkernes By’. Læs 
mere på www.guldsmedelau-
get.dk/arrangements.

❚   BøRNETEATER

Tal med træerne

Log på Wood Wide Web 
på den publikumsinddra-
gende vandre-performance 
Voks Skov. En vandrings-
forestilling i børnehøjde 
om biologiske mekanismer 
og dyreflokkeadfærd i na-
turen. 

Børnene kommer på en 
rejse med alle deres sanser 
i naturen. Sammen med 
et levende træ begiver de 
sig ind i Wood Wide Web, 
hvor træerne taler sammen 
gennem rødderne under 
skovbunden. Træet spørger 
børnene: Hvilken slags træ 
vil du være? Hvad vokser du 
af? Er du god til at slå rød-
der? 

Undervejs møder vi 
Egerndamen med hendes 
egernvenner, og vi ser et 
dukkespil om, hvordan hy-
ferne og insekterne hjælper 
træerne. Børnene hjælper 
træerne med at gro, og til 
sidst finder de svampestien, 

som leder dem alle tilbage 
til start.

Alle VOKS SKOV ople-
velser er unikke, da hver 
vandreperformance tilpas-
ses den nye skovs særegne 
træsammensætning, klima 
og årstid. På denne dag 
tager forestillingen altså 
udgangspunkt i naturen på 
Amager Fælled.

Ifølge værkets skaber 
Marika Seidler kommuni-
kerer træerne med hinan-
den, passer på deres afkom 
og tager sig af deres gamle 
og syge naboer. Træer har 
følelser, fornemmelser og 
hukommelse. De advarer 
andre træer om potentielle 
fjender. Under skovbunden 
rejser informationer via 
hyfe-nettet lyslederagtige 
svampetråde spændt ud 
mellem træernes rodnet, et 
skovens Wood Wide Web.

Forestillingen henvender 
sig til børn mellem 3 og 6 år. 

Quizaften i Kulturhuset Is-
lands Brygge den 24. august 
klokken 19-21. Billetter koster 
50 kroner og kan købes på bil-
letto.dk.

❚  FOREDRAG

slaget om Ballonparken
Da den tyske besættel-
sesmagt natten til den 29. 
august 1943 erklærede mi-
litær undtagelsestilstand 
og overfaldt de danske ka-
serner og f lådestationer, 
satte soldaterne i Ballon-
parken sig beslutsomt til 
modværge. Det kostede 
tre danske soldater, en til-
fældig forbipasserende og 
en tysk soldat livet.

Næsten præcis 80 år se-
nere gæster Niels-Birger 
Danielsen Historieklubben 
for at fortælle om denne blo-
dige dag i Bryggens histo-
rie. Han vil desuden stille 
skarpt på den prækære 
situation, hvori hæren og 
søværnet befandt sig i det 
tyskbesatte Danmark – og 
om den dybe splittelse mel-
lem de officerer i hæren, der 
fulgte regeringens instruks 
om kampløs overgivelse, og 
dem, der så en mening i en 
udsigtsløs kamp med døds-

ofre mod overlegne tyske 
styrker.

Niels-Birger Danielsen er 
journalist og historiker. Han 
er forfatter til firebindsvær-
ket “Modstand”, der udkom 
i perioden 2015-2021.

Foredraget er arrange-
ret af Historieklubben på 
Amager, som drives i fæl-
lesskab af Islands Brygge 
Bibliotek, Sundby Bibliotek 
og Solvang Bibliotek. Klub-
ben har flere andre arrange-
menter på programmet de 
kommende måneder.

  Foredrag om slaget om 
Ballonparken torsdag d. 
5. oktober klokken 19.00 
i Bryggekælderen under 
Islands Brygge Bibliotek. 
Billetter koster 50 kroner og 
kan købes på billetto.dk.

Tre danske soldater, en tysk soldat og en tilfældig forbipasserende mistede livet i kampen om 
Ballonparken i 1943. Foto: Gottlieb - Royal Library, Copenhagen 

 gurli elbækgaard og Ulrike ramin har inviteret otte internationale smykkekunstnere til at 
udstille deres fortolkning af brochen i deres kunsthåndværkerfællesskab Formverk.

de mindste inviteres til pub-
likumsinddragende perfor-
mancevandring på Amager 
Fælled. Foto: Seidlers 
Sensorum
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Debatmøde om natur 
i byen – Amager Fælled 
       Amager Vest Lokaludvalg og Kulturhuset Islands 
Brygge afholder debatmøde om naturpotentiale og 
plejebehov på Amager Fælled.
Hvordan kan vi bedst sikre den biologiske
mangfoldighed på et naturområde,  
der ligger lige midt i byen og bruges af mange?

Tid: 10. oktober 2023 kl. 19-21
Sted: Kulturhuset Islands Brygge, 
Islands Brygge 18, 2300 København 
Lokale: Salen

Mødet arrangeres af Amager Vest Lokaludvalg  
og Kulturhuset Islands Brygge

                  
               O

plægsholdere:

Ole Damsgaard fra Danmarks Naturfredningsforening

Anja Egede Bjødstrup, projektleder på udviklingsplanen 

for Amager Fælled, Københavns Kommune

   

Foto: Febyian, Unsplash

Europas største myreart 
Componatus vagus er flyt-
tet ind i Kulturhuset Is-
lands Brygges Biokube, 
hvor 8 terrarier giver store 
og små mulighed for at føl-
ge med i alle stadier i my-
relivet: fra æg, larve, puppe 
og til sidst myre.

Terrarierne er konstru-
eret således, at besøgende 
kan se direkte ind i myretu-
en og følge myrens daglige 
gøremål med at passe på 
æg, fodre larver og drage 
ud efter mad. I terrarierne 
bliver de blandt andet fod-
ret med nydøde kakerlak-
ker og sukkervand.

Bedre end netflix
Ude i naturen kan Com-

ponatus vagus findes i sto-
re dele af Centraleuropa, 
Asien og dele af Afrika. De 
kan også spottes få steder 
i den sydlige del af Skan-
dinavien og er den største 
myre i Europa. Myrerne 
i udstillingen er hentet til 
Danmark fra Frankrig af 
instruktør og naturfilms-
producent Adam Schme-

des, der også har bygget 
terrarierne til udstillingen.

Han har interesseret sig 
for sociale insekter siden 
barnsben og byggede sin 
første kunstige myretue 
som 9-årig.

- Det, der er så spænden-
de med myretuer, er, at du 
oplever et samfund i bevæ-
gelse, som hele tiden kom-
munikerer, som udfører 
små ting, man undrer sig 
over. Og hvis man ikke pas-
ser på, så bruger man altså 
lang tid på at prøve at forstå 
hvilken myre, der gør hvad, 
siger han og fortsætter:

- Det er overraskende, 
hvad man kan se af adfærd 
i sådan en myretue. Det er 
virkelig som at sidde foran 
en god underholdningsfilm.

Foredrag om sociale 
insekter

Hvis man gerne vil vide 
endnu mere om sociale og 
kloge insekter som myrer, 
hvepse og Humlebier, hol-
der Adam Schmedes fore-
drag den 29. oktober i Kul-
turhuset Islands Brygge.

Der er fri entré til fore-
draget, men tilmelding er 
nødvendig, da der er et be-
grænset antal
pladser.

Terrarierne og deres krible-
krablende beboere kan ople-
ves i Biokuben i Kulturhuset 
Islands Brygge indtil den 31. 
oktober. Derudover er der 
foredrag om “myrernes su-
persamfund” søndag den 29. 
oktober kl. 14. Foredraget er 
gratis men kræver tilmelding 
på billetto.dk.

naturfilmsproducent Adam 
Schmedes har flyttet 8 ter-

rarier fyldt med kæmpemyrer 
ind i Biokuben i Kulturhuset 

Islands Brygge.

❚  NATUR

sig gak til myren i Biokuben
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Illustration: Henning Larsen 
Architects

Luksusbro til en kvart milliard»
Debat af: Astrid 
Skotte, Islands Brygge 92
 

Jeg og en hel del flere har 
spurgt bl.a. Venstre og de 
Radikale, hvorfor de så ger-
ne vil have en cykelbro med 
tilhørende cykelmotorvej 
på Islands Brygge Syd mel-
lem Sirius Plads og Lyng-
holm, hvor den rammer ind 
gennem to boligområder 
- og hvor der ingen metro-
station er? Men ingen af os 
kan få et ordentligt svar på 
denne mystiske prioritering 
af skatteborgernes penge. 
Er det virkelig den bedste 
måde, partierne kan bruge 
en kvart milliard (ja, det ko-
ster broen) på?

Vi fatter simpelthen ikke, 

hvorfor flere af kommunens 
partier er så vilde med at 
bygge en bro uden sammen-
hæng med det nye metro-
net. Det virker helt tosset. 
Her på Bryggen Syd har vi 
brug for en bro, der bringer 
os til en metrostation. Der 
er ovenikøbet to metrosta-
tioner at vælge imellem: 
den på Fisketorvet og den 
på Engholmen. 

Men den bro, som kom-
munen nu overvejer, fører 
til Lyngholm, som ligger 
midt mellem de to stationer. 
Lyngholm er et tæt bebyg-
get boligkvarter med små 
broer og kanaler. Rigtig 
hyggeligt. Men det virker 
måske noget luksuriøst at 
bruge en kvart milliard på, 
at vi kan gå over og hygge 

os mellem Lyngholms bo-
ligblokke.
 Byg dog den bro enten lidt 
længere mod syd direkte 
ved metrostationen på Eng-
holmen. Eller byg en gang-
bro ved siden af Bryggebro-
en, så cyklerne kan få mere 
plads, og fodgængerne und-
gå at blive kørt ned. Det er 
jo en forstærkning af netop 
Bryggebroen, der er brug 
for. Bryggebroen er den di-
rekte vej mellem Amager 
og Dybbølsbro med Fiske-
torvet, Ikea, S-tog og ny me-
trostation. Det hjælper altså 
IKKE på den overbelastede 
Bryggebro at bygge en an-
den bro en kilometer væk. 
Cyklister og fodgængere 
gider ikke køre så stor en 
omvej for at få mere plads 

på broen.
 Enhedslisten vil jo gerne 
gøre København til verdens 
førende cykelby. Men hvor-
for i alverden vil Venstre, 
Radikale Venstre og Social-
demokratiet bruge en kvart 
milliard på en luksusbro? 
Hvorfor ikke prioritere en 
bro med direkte adgang til 
metronettet eller en bro, der 
rent faktisk aflaster Brygge-
broen? Kan vi få et svar?
 

Jordkørsler på artillerivej
Debat af: Johnny 
Hedegaard
 

”Siden juni har ekstraordi-
nært mange lastbiler med 
jord kørt gennem Islands 
Brygge, når de skal fra 
Selinevej mellem Vejlands 
Alle og Amagermotorve-
jen til Lynetteholmen eller 
Nordhavn. Jorden skal bru-
ges til stormflodssikring af 
København og er derfor en 
del af vores klimaindsats. 
Kørslen er derfor nødven-
dig.”

Således skriver SF-
politikeren og medlem af 
Borgerrepræsentationen, 
Klaus Mygind, i Bryggebla-
dets første nummer efter 
sommerferien, 24. august 
2023. Jordkørslen generer 
dog Bryggeboere i så stort 
et omfang, at Mygind vil 
arbejde for en alternativ 
rute. Det skal Klaus My-
gind have stor tak for. Han 
skal derimod ikke have tak 
for præsentationen af jord-
kørslerne. Formuleringen 
læner sig op ad et politisk 
projekt med Bryggebladet 
som mikrofon.

De vigtigste ord er ”Jor-
den skal bruges til storm-
flodssikring af København 
og er derfor en del af vores 
klimaindsats. Kørslen er 
derfor nødvendig.”  

Uvildige eksperter og 

ingeniørfirmaer har efter-
hånden mange gange ud-
talt, at Lynetteholm i sig 
selv på ingen som helst 
måde udgør en stormflods-
sikring af København. Og 
at en stormflodssikring 
først og fremmest skal 
etableres mod syd og ikke 
nord, som jorden køres til 
lige nu. Etableringen af 
Lynetteholm og klima- og 
stormflodssikring er der-
for to forskellige projekter.

Fagbladet Ingeniøren 
skrev den 27. maj 2022, at 
“selvom Lynetteholm bli-
ver beskrevet som et klima-
sikringsprojekt, er etable-
ringen af den port, der skal 
sikre København under 
stormfloder, først planlagt 
til om 15-20 år. Derfor lig-
ger der ingen konkret plan 
eller aftale for, hvilken løs-
ningsmodel der skal anven-
des.”

Ingeniør- og konsulent-
virksomheden Rambøll er 
af myndighederne bestilt 
til at udvikle projektforslag 
til en løsning af klimasik-
ringen. De skriver på deres 
hjemmeside den 26. juni 
2023: ”Derfor er der nu sat 
gang i en forundersøgelse, 
der på sigt skal resultere i 
en samlet stormflodsplan 
for de fire hovedstadskom-
muner Hvidovre, Dragør, 
Tårnby og København 
og ikke mindst for infra-

strukturen i kommunerne, 
som er særligt sårbar over 
for oversvømmelser og 
derfor kræver højere sik-
ringsniveauer.” Om tids-
perspektivet står der at 
læse: ”Forundersøgelsen 
til stormflodsplanen gen-
nemføres i årene 2022-
2024. Når den er færdig, 
forelægges resultaterne for 
regeringen og kommunal-
bestyrelserne med henblik 
på politisk stillingtagen til 
gennemførelse af projek-
tet.”

Skulle man stadig være 
lidt i tvivl om, hvem der 
ved hvad, kan man læse en 
kronik i Altinget.dk den 27. 
marts 2023, som er skrevet 
af Teknik- og Miljøborgme-
ster Line Barfod og to af 
hendes kollegaer. 

Teknik- og Miljøborgme-
steren, som jo burde være 
den, der er tættest på de 
faktuelle kendsgerninger, 
skriver at “ingen er uenige 
i, at vi skal stormflods-
sikre København. Men 
det er vigtigt at huske, at 
Lynetteholm ikke udgør 
en stormflodssikring i sig 
selv. Tværtimod vil Lynet-
teholm øge vandstanden 
under en stormflod, så risi-
koen for alvorlige skader i 
København vil være forhø-
jet, indtil der er bygget en 
stormflodssikring. Der er 
faktisk slet ikke vedtaget 

noget om, hvordan Lynette-
holm skal stormflodssikre 
København. Så der skal 
stadig findes og besluttes 
en løsning for stormflods-
sikringen. Derfor giver det 
ingen mening, når forligs-
kredsen forsøger at sælge 
Lynetteholm som en storm-
flodssikring af byen.”

Ovenstående citater ty-
deliggør, at der dels ikke 
er ved at blive etableret en 
stormflodssikring, og at 
det i øvrigt kommer til at 
vare en del år, før projekt 
stormflodssikring af Kø-
benhavn sættes i gang.

Derfor kunne det være 
interessant at vide, hvor-
for Klaus Mygind i Bryg-
gebladet alligevel omtaler 
jordkørslerne som en nød-
vendig del af stormflods-
sikring af København.

Svar fra Klaus Mygind, 
Gruppeforperson for SF i 
Københavns Borgerrepræ-
sentation

Lynetteholmen 
er en del af 
Københavns samlede 
stormflodssikring

Først tak til Johnny Hede-
gaard for at kommentere 
mit indlæg og tak til redak-
tionen for at give mig lov til 
at kommentere.

Johnny Hedegaard skri-
ver, at Lynetteholmen ikke 
har noget at gøre med 
stormflodsikring af Kø-
benhavn. Det er helt for-
kert. Lynetteholmen skal 
hindre stormflod fra nord. 
Hvis vi ikke bygger Lynet-
teholmen, skal der bygges 
et dige med en højde på 
mindst 4 meter, stigende 
til 8 meter. Der skal selvføl-
gelig være en port, der kan 
lukke for vand ind i havnen, 
når der er stormvarsel. 

Men København skal 
stormflodsikres hele vejen 
rundt. Derfor er vi nu også 
i gang med planlægge, 
hvordan byen skal sikres 
mod stormflod fra syd. Her 
er det oplagt, at det skal 
ske syd for Amagermotor-
vejens bro over til Avedøre 
Holme. Vi er ligeledes ved 
at lægge planer for storm-
flodsikring ved Amager 
Strand og Østhavnen (Ben-
zinøen). Tårnby og Dragør 
kommuner er også i gang.

Lynetteholmen er en klo-
gere form for stormflodsik-
ring end blot at bygge diger. 
Lynetteholmen kombinerer 
stormflodssikring, boliger 
og nye rekreative områder, 
som København har brug 
for. Lynetteholmen bruger 
den overskudsjord, som vi 
har i København, i stedet 
for at den køres væk fra 

København. Byggeriet gri-
ber ind i havmiljøet, men 
projektet skal reetablere 
naturen efter byggeriet, 
og gennemstrømningen af 
saltvand til Østersøen skal 
være den samme efter byg-
geriet som før.

Første skridt på vejen til bedre trafikale forhold 
omkring Boldklubben Hekla

»
Debat af: Louise Theilade 
Thomsen (V) og Anders 
Fausbøll (V)
 

Alle, der har deres gang til 
fodboldtræning i hverdagen 
eller kampe i weekenden, 
kender til de
katastrofale trafikale udfor-
dringer omkring Boldklub-
ben Hekla. Som fodgænger 
lever du livet farligt
uden fortov eller fodgæn-
gerfelt over Artillerivej. 
Som bilist lykkes du måske 
med at finde en plads i

rabatten, men ender des-
værre med en hilsen fra 
parkeringsvagten.

Nu tager vi endelig første 
skridt ad vejen til at udbed-
re forholdene. I den netop 
indgåede aftale om
budgettet for 2024 i Køben-
havn er der afsat penge til 
Venstres ønske om en sam-
let analyse af de
trafikale problemstillinger 
på Artillerivej omkring BK 
Hekla. Der skal være fokus 
på, hvordan der kan
skabes mere tryghed for 

cyklister og gående, der i 
dag begge bruger cykelsti-
en. Derudover vil fokus
også være på muligheden 
for at mindske parkerings-
udfordringer ifm. afvikling 
af kampe.

Islands Brygge er et popu-
lært område i København. 
Over de seneste 10-15 år er 
den sydlige del af
Bryggen udviklet med tu-
sindvis af lejligheder og 
rækkehuse. Befolkningstil-
væksten har betydet en
vækst for den lokale fod-

boldklub, BK Hekla, der i 
mange år har holdt til på Ar-
tillerivej lidt syd for
Islands Brygge. Medlems-
tallet er firedoblet siden 
2010 og tæller nu omkring 
1.000 medlemmer.
Særligt ungdomsrækkerne 
har oplevet stor vækst for 
både pige- og drengehold.

Imidlertid er udviklingen 
af de trafikale forhold om-
kring klubben overhovedet 
ikke fulgt med. Der er
stadig smalle cykelstier, 
parkeringsmulighederne er 

stort set ikke eksisterende, 
hvilket særligt
rammer gæstende klubber 
ved stævner, og fodgænger-
forholdene er ligeledes un-
der al kritik. Der er
ingen fortove, og der er ikke 
anlagt et fodgængerfelt, så 
bløde trafikanter sikkert 
kan komme over
den tæt trafikerede Artille-
rivej.

For Venstre er det vigtigt 
både at støtte op om det lo-
kale foreningsliv og at ska-
be sikre trafikforhold.

Forældre på Islands Brygge 
og omegn skal selvfølgelig 
kunne sende deres børn 
trygt afsted til
fodboldtræning og kamp 
både til hverdag og i week-
enden. Derfor glæder det 
os, at der var
opbakning blandt de øvrige 
partier i budgetaftalen til at 
gennemføre en samlet ana-
lyse af de
trafikale forhold.

»



15BRYGGEBLADET21. september 2023 bRYggEMix

a-house åbner ny, grøn gårdhave
Det sydlige Islands Brygge fik en ny lille grøn oase, da A-house indviede sit 
nye gårdrum. Haven er forbeholdt husets beboere, men alle er velkommen

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
Foto: Maja Lasota Nissen
redaktion@bryggebladet.dk

A-house, der tidligere hed 
A-huset, har gennemgået 
en større renovering i lø-
bet af det sidste par år. 
Som rosinen i pølseenden 
kom turen så til gårdrum-
met, der i forvejen stod 
overfor at skulle have ny 
membran. 

Gården bestod tidligere 
mest bare af et trædæk 
med et par grønne bede, 
men har nu fået et helt nyt 
udtryk med forskelligartet 
beplantning, stisystemer, 
bænke med mere. 

- Vi syntes, der var behov 
for at få skabt et rum, der 
kombinerer moderne de-
sign med naturlige elemen-
ter, samtidig med at bebo-
erne kan have et frirum og 

en oase, de kan trække sig 
tilbage i og nyde, forklarer 
Natascha Ernstpris, der er 
Office & Communications 
Manager i A-house og ud-
dyber:

- Vi har tilføjet store grøn-
ne områder med vilde blom-
ster og bed. Små stier med 
flere siddeområder og lysin-
stallationer, der gør gårdha-
ven brugbar både om dagen 
og om aftenen.

åben for alle
Selvom gårdhaven som 

udgangspunkt er tiltænkt 
beboerne i A-house og gæ-
ster i de mange butikker og 
restaurationer i stueetagen, 
er alle velkommen til at tage 
plads og holde en pause. 

- Vi håber at gården vil 
blive brugt af både bebo-
ere og besøgende. Gården 

er tænkt som et lille grønt 
refugium i et ellers pulse-
rende byliv, siger Natascha 
Ernstpris og fortsætter:

- Gården er primært 
forbeholdt beboerne i A-
House, men alle er selvføl-
gelig velkommen. Vi har 
mange gæster hver dag, 
både fra vores butikker og 

spisesteder, men også fra 
andre, som interesserer sig 
for arkitektur og gerne vil 
se den ikoniske A-formede 
bygning, som A-House jo er.

det grå trædæk i i A-house’s 
gård er blevet erstattet af en 
lille, grøn oase. 

alouette lukker og 
flytter
Efter at have gemt sig i en baggård i 
Sturlasgade i mere end fem år, flytter 
den Michelinstjerne-præmierede 
restaurant Alouette til nye lokaler i 
Indre By

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Det er ved at være sidste 
chance, hvis man gerne 
vil opleve Bryggens hem-
melige Michelinrestau-
rant. Restaurant Alouette, 
der ligger godt gemt væk i 
en baggård i Sturlasgade, 
dækker nemlig op for sid-
ste gang den 16. decem-
ber i år. Herefter lukker 
restauranten, men kun for 
at genopstå i nye lokaler i 
Indre By i første kvartal 
af 2024. Alouette er vokset 
ud af de rå og industrielle 
rammer og rykker derfor 
videre til nye og større lo-
kaler i Indre By.

Tissemandstegninger
- Vi har elsket at være i 

Sturlasgade, men det står 

efterhånden klart for os, at 
vi ikke kan komme videre 
i den retning, vi gerne vil, 
siger medejer af Alouette, 
Camilla Hansen, til Berling-
ske. 

Alouette ønsker endnu 
ikke at løfte sløre for præcis 
hvor, restauranten genop-
står, men fortæller til Ber-
lingske, at der vil være fær-
re ‘tissemandstegninger’ på 
væggene i opgangen, end 
de har været vant til i Stur-
lasgade.

Hurtigt stjerneskud
Alouette åbnede i Sturlas-

gade i maj 2018, og hypen 
omkring den hemmelige re-
staurant var fra starten stor. 
Mindre end et år senere, i 
februar 2019, fik restauran-
ten sin første Michelinstjer-
ne. Den har Alouette holdt 
fast i lige siden og genero-
brede den senest i juni i år.

islands Brygge må vinke farvel til sin første og eneste Miche-
linrestaurant, når Alouette lukker til december og flytter til 
nye lokaler i Indre By.

To gange historisk karate-sølv til Bryggen
To kæmpere fra Shin-to Shotokan Karate-Do på Islands Brygge kom hjem 
fra VM i Ungarn med sølv om halsen. Det er første gang nogensinde, at det 
er blevet til dansk medaljesejr i seniorhold-kategorien

Tekst: Christoffer Mejer 
Nielsen
Foto: Shin-to Shotokan 
Karate-do
redaktion@bryggebladet.dk

I en historisk bedrift kom 
de to karatekæmpere 
Laurits Schaumburg-
Müller og Frank Mehrdad 
Andresen hjem fra VM 
i Gyor i Ungarn med 
sølvmedaljer i bagagen. 

- Det er første gang no-
gensinde, at Danmark 
vinder en medalje til VM i 
seniorhold-kategorien, så 
det er historisk, fortæller 
Frank Mehrdad Andresen 
og uddyber:

- Derudover har kun tre 
kæmpere nogensinde vun-
det en medalje i senior indi-
viduel kumite (red. kamp). 
Den seneste var mig selv til 
VM i Tjekkiet i 2019. Det er 
derfor en sjældenhed med 
medaljer til VM i senior-
kategorien. 

Senior er aldersgruppen 
20-39 år og er hovedkate-
gorien. De andre katego-
rier som børn og master 
(red. +39 år) er sekundære 

kategorier. 
- På holdet i "hold-kumite" 

er man fem, der kæmper, og 
to udskiftere. Det er åben 
vægtklasse, hvor alle kan 
møde hinanden. I hold-
kumite kæmper man bedst 
ud af fem kampe, dvs. at ef-
ter tre sejre har holdet vun-
det, forklarer Frank Meh-
rdad Andresen. 

guld, sølv og bronze
Han er 28 år gammel, 

opvokset på Islands Bryg-
ge og er næstformand i 
Shin-to Shotokan Karate-
Do, der blev grundlagt af 
hans far Shahed Mehrdad 
Andresen i 2001. Selvom 
medaljehøsten var usæd-
vanlig i seniorhold-katego-
rien, var det langt fra før-
ste gang, Frank Mehrdad 
Andresen stod på podiet.

- Jeg har været på lands-
holdet siden 2012 og har, 
udover VM-sølvet, sam-
let Wén bronzemedalje til 
VM, to sølv til EM og se-
nest en guldmedalje ved 
EM i 2022, alle i seniorka-

sammen med Laurits Schaumburg-Müller (tv) på kun 20 år 
fik Frank Mehrdad Andresen (th) VM-sølv med hjem til sin 
far Shahed Mehrdad Andresens (midt) karateklub på Islands 
Brygge.

tegorien, fortæller han. 
Forud for VM i Ungarn 

rejste Frank Mehrdad An-
dresen i foråret tre uger til 
Japan, hvor han trænede 
i Honbu Dojo, som er for-
bundets "hoveddojo", og 
hvor de øverste instruktø-
rer fra Japan underviser 
dagligt.

Frank Mehrdad Andre-
sen var afsted til VM i Un-

garn sammen med Laurits 
Schaumburg-Müller, som 
er 20 år gammel og har 
trænet i klubben på Islands 
Brygge, siden han var en 
lille dreng. 

Bycykel-stativer bliver fjernet
Halvandet år efter Bycyklens konkurs bliver to dockingstationer på Bryggen nu fjernet
Tekst og foto: Christoffer 
Mejer Nielsen
redaktion@bryggebladet.dk

De bastante dockingstatio-
ner, hvor de hedengange 
hvide cykler blev ladet op, 
spørger stadig i bybilledet.  
Blandt andet i kirsebæral-
léen langs med Kulturhu-
set Islands Brygge og ved 
Islands Brygge metrosta-
tion. 

Selskabet Bikeshare Dan-
mark A/S, der var drifts-

selskabet bag Bycyklen, 
gik som bekendt konkurs 
i december 2022. Frede-
riksberg Kommune, der 
sammen med Københavns 
Kommune og DSB var part-
nere i driftsselskabet, fjer-
nede alle 19 dockingstatio-
ner på kommunens grund 
i foråret. Og nu kommer 
turen så til de 80 stationer, 
der er opsat i Københavns 
Kommune. 

”Teknik- og Miljøforvalt-
ningen oplyser, at man in-

den længe vil påbegynde 
arbejdet med at fjerne alle 
stativerne fra Bycyklen fra 
de henved 80 lokationer 
rundt om i byen, som kom-
munen skal rydde op på. To 
af disse befinder sig på Is-
lands Brygge”, oplyser Tek-
nik- og Miljøforvaltningen i 
en mail.

Først skal strømmen af-
kobles, hvorefter forvalt-
ningen så kører rundt og 
fjerner de fysiske stativer. 
Så skal belægningen re-

etableres, så det matcher de 
omkringliggende arealer. 
Imens går forvaltningen i 
tænkeboks for at finde ud 
af, hvad den frigjorte plads 
kan bruges til. Det kan ek-
sempelvis være almindelige 
cykelstativer. Sidst på året 
skal politikerne i Teknik- og 
Miljøudvalget tage stilling 
til, hvad der skal være i ste-
det for de fjernede docking-
stationer. 

dockingstationer fra de 
bortgangne bycykler optager 
stadig plads i bybilledet halv-
andet år efter, selskabet bag 
cyklerne gik konkurs. 
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advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

arkitekt
Michala Eken, arkitekt maa
Specialist i farvesætning og design
Tlf. 20 81 91 42 · michala@eken.dk

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

diætister
Klinisk diætist Vibeke Mousten
Kigkurren 8D, st. th.
21 96 51 00 · www.diaetistpraksis.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Handyman
Personlig assistance 
Bryggens altmuligmand v. René M. Hansen
Tlf. 28993925, Nolde25@gmail.com

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Life & stresscoach
Helle Themsen
+ 45 42204444
www.stresscoachkastrup.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.bbu.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

søger kolonihave!

Da min 3-årige datter og jeg bor i en 

lille lejlighed på Bryggen, søger jeg 

en kolonihave, hvor hun kan få græs 

under fødderne.

Overvejer du at sælge din koloni-

have? Så kontakt mig gerne:

23 24 44 51. Bedste hilsner Line



Byttelejlighed, leje:Haves:  2½ værelses 65,5 kvm. Badeværelse med sidebadekar. Lys med altan og grønne omgivelser. Par-keringsplads. Vaskekælder. Gode muligheder for børn. Tæt på Amager Strand og Sundbyvester Plads. Gode 

transportmuligheder.  Billig husleje.ønskes: 2-3 værelser på Islands Brygge. 60-80 kvm. Kontakt mig gerne på: 22 83 64 58 eller lonekarin@live.dkDe bedste hilsner, Lone



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Christianshavns bridgeklub søger nye 

øvede medlemmer

Vi spiller mandag aften kl. 18.30 - 22.00 i 

Christianshavns beboerhus, Dronningens-

gade 34. Start d. 18. september. 

Henvendelse til Finn Høj. Tlf. 25 11 26 42.

Bytte andelslejlighed søges!
Haves: Herskabslejlig-hed på Frb. med fransk altan, 127m2, 2. sal, fordelt på 3 store rum som evt. kan opdeles. Stor grøn og børneven-lig gård.

Pris ca. 2,7 mil. inkl. 

forbedringer, boligaf-gift 8.400 inkl. vand og varme.
Vi søger en lejlighed på 80-100m2 med altan.Henvendelse til Lilian på mail:  

35352708L@gmail.com  eller tlf. 3317970





Test din viden om 
islands Brygge

1. Hvilket land har et konsulat på Islands Brygge?   

 a. Panama
 b. Filippinerne
 c. Singapore

 
2. Store dele af Amager Fælled blev fredet i 1984 og 

1992.   Hvad blev området anvendt til tidligere? 
 

 a. Fælles græsning for bønderne på øen – og delvis 
skydeområde

 b. Frugtplantage
 c. En privat skov ejet af Axel Heides arvinger

3. Tidligere bryggebo Ulla Pia vandt Dansk Melodi       
Grand Prix i 1966 med sangen ”Stop – mens 
legen er go”. (Hun blev nummer 14 ud af 18 til det 
europæiske GP). Hvad er blandt hendes største hits? 

 a. Hallo hallo og Smilende Sussie
 b. Flower power tøj og Karina
 c. Arrivederci Franz og Du burde købe dig en 

tyrolerhat

4. Hvad hedder den hvide sandstrand i Bryggen Syd 
ved Viggo Kampmanns Plads?
 

 a. Viggo Kampmanns Strand
 b. Havnevigen
 c. Sydstranden

 (se svarene på side 18)
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Stofa er blevet til 
Norlys
Som der er udsendt indivi-
duelle breve til tv-brugerne 
om, har Norlys valgt at 
nedlægge navnet Stofa, så 
alle deres tjenester nu ud-
bydes under navnet Norlys.
De eneste effekter for Bryg-
genets brugere er, at tv-
selvbetjening fremover skal 
ske på norlys.dk/minesider 
(i stedet for stofa.dk), og at 
web-tv fremover leveres via 
app’en Norlys Play i stedet 
for den gamle Stofa web-tv 
app. Der skal anvendes 
samme brugernavn og 
password i den nye app og 
hjemmeside som i de gamle 
løsninger.

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere oplever, 
er relateret til brugernes 
eget udstyr, specielt tråd-
løse net (wifi). Bryggenet 

tilbyder derfor gratis hjælp 
fra en teknikker, som hjæl-
per med at optimere din 
wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved at 
guide dig igennem de mest 
almindelige løsninger og 
problemstillinger. Hvis dette 
ikke hjælper på hastig-
heden, så vil teknikeren 
vurdere om der er grundlag 
for et hjemmebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en gen-
nemgang af din nuværende 
wifi-løsning, med det formål 
at finde frem til årsagen for 
udfordringerne. Som en del 
af gennemgangen vil tek-
nikeren også sikre, at din 
trådløse router er indstillet 
korrekt for at få den bedst 
mulige oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, hvad 
der yderligere kan foreta-
ges for at få det bedste ud 
af din internetforbindelse. 

Her kunne mulige optime-
ringsforslag være en bedre 
placering af den trådløse 
router, udskiftning af den 
trådløse router eller ud-
bygning af det nuværende 
signal. 
Bryggenet dækker omkost-
ningen til teknikerbesøget, 
og hvis du ønsker at tage 
imod et optimeringsforslag, 
så vil du få oplyst prisen 
for dette inden arbejdet 
startes.

For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 2300 
99, hvor Fiberby sidder klar 
til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, fak-
tura og abonnementsvilkår. 

Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 
firmaer, der står for vore 
tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.

Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 – 
18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-
mail til support@fiberby.dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Stofa.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-

ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage kl. 
09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til support@stofa.dk.

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 174,50 kr./md.
Mellem pakke: 469 kr./md.
Stor pakke: 719 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 369,50 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 459,50 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 529,50 kr./md.1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

BRyGGEMAD 
MED BROOKER

Panerede KreBineTTer
Opskrift på klassiske krebinetter med det moderne twist at panere i flæskesvær.

n 500 g hakket kalv og flæsk
n 2 æg
n 1 dl mælk/fløde
n 100 g daggammelt brød
n 1 pose flæskesvær
n salt og peber 
n hvedeme

Udblød brødet i mælken og rør det sammen med det hakkede kød og 1 æg.
Krydr med salt og peber og form krebinetterne i den ønskede størrelse.
Flæskesværene blendes til fin rasp, og krebinetterne paneres i mel, æg og flæskesvær - ønskes 
der dobbeltpanering, dyppes der igen i æg og flæskesvær.
Steges gyldne i smør og serveres med det foretrukne tilbehør.

Stuvede ærter og gulerødder, kartofler og skysovs kunne være et bud. Er man ikke til stuvede 
grøntsager, kan man erstatte dem med lynstegt broccoli.

schnitzel - du bist wunderbar
Efter at have afholdt ferie med familien i Schnitzel Land 
er der flere kulinariske spørgsmål, som trænger sig på. 
Hvorfor hedder det Wienerschnitzel? Hvad betyder 
schnitzel - spiser man schnitzel i Afrika, og hvorfor er 
panering så lækkert?
Tekst: Stephan øhlers 
Brooker
Foto: Flickr/WordRidden
redaktion@bryggebladet.dk

For de uindviede bliver en 
original schnitzel skåret af 
kalveinderlår, paneret, og 
stegt i et ocean af smør og 
serveret med citron, ben-
fri sild, kapers, peberrod, 
brasede kartofler, ærter og 
skysovs. Dog skal det siges, 
at en schnitzel også kan til-
beredes af svinekød, kalkun 
og sågar kylling - men når 
slagtedyret får vinger, be-
gynder vi også at bevæge 
os et stykke væk fra den 
originale servering. Ikke 
desto mindre er det lækkert 
med sådan et stykke paneret 
kød med det rette tilbehør.

guldpanering

Ordet schnitzel kan nok 
bedst oversættes til en flad 
skive skært kød - noget nem-

mere at sige schnitzel. 
Der findes flere forskel-

lige versioner af, hvornår 
menneskeheden første gang 
stifter bekendtskab med det 
fladbankede stykke kød. 
Fra maurerne i det nordlige 
Afrika og på den iberiske 
halvø til det jødiske samfund 
i det gamle Konstantinopel, 
videre over til Kaiser Basi-
leios i det byzantinske rige, 
som ifølge legenden tog 
paneringen til det næste ni-
veau og valgte at få serveret 
sin schnitzel paneret i guld! 
Dette tiltag satte en naturlig 
begrænsning på, hvem der 
havde mulighed for at indta-
ge denne kulinariske perle - 
historien melder ikke meget 
om, hvordan en panering af 
guld smager - men det er vist 
en romersk ting at sætte pris 
på.
Selv i det afrikanske land 
Namibia er der stadig tra-
dition for at spise schnitzel 
grundet den tyske kolonise-

ring i det 19. århundrede.

elefantens øre
Under et østrigsk felttog 

i Lombardiet i 1860 beret-
tede feltmarskal Radetzky 
fra slagmarken om militære 
erobringer og ikke mindst 
den lokale gastronomi til 
kejser Franz. Blandt andet 
berettede han om den lokale 
lombardiske ret Cotoletta 
Milanese med det meget 
beskrivende øgenavn ’ele-
fantøre’. 

Uden videre dikkedarer 
blev retten adopteret af den 
østrigske kejser, og Wiener-
schnitzelen var født - eller 
stjålet, om man vil.

Happy hour
En god panering tjener 

det formål enten at give et 
sprødt ydre, som er med til 
at give kontrast til en ret, 
eller at beskytte det, der nu 

måtte gemme sig inde i den 
herlige panering. Det kunne 
være et stykke fisk, grøntsa-
ger eller kød. 

I tilfældet med schnitzel er 
det ligeledes det, der gør sig 
gældende. Kalveinderlåret 
er et yderst magert stykke 
kød, og når det tilmed bliver 
banket fladt, skal det ikke 
steges længe, før det føles 
udpint, tørt og kedeligt. Pa-
neringen hjælper til med at 
beskytte det fine inderlår, så 
det er en fornøjelse at spise.

Paneringen er ligeledes et 
kapitel for sig selv. Hvor det 
tidligere var en god måde at 
få brugt noget af det brød, 
der var begyndt at blive tørt 
og gammelt, er der nu en 
verden af forskelligt rasp 
og brødkrummer, som man 
kan panere i. Om man fore-
trækker hjemmelavet rasp 
af brødrester eller den helt 
fine variant fra supermar-

kedets nederste hylde eller 
måske den grove og impor-
terede japanske panko - så er 
mulighederne mange. 

Og husk, at hvis man sæt-
ter pris på god panering - så 

er en dobbeltpanering køk-
kenets svar på happy hour. 
Dobbelt så godt, bare uden 
tømmermænd.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk

Tak FoR 
STøTTEN

NeUMANNS 
NATUR

Lim er bæredygtig
Gak til myren og bliv vis og mange 
andre gode ordsprog, som i dag 
er ændret til bundsolid forskning i, 
hvordan vi kan lære af naturen til en 
god og bæredygtig fremtid

Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Mange har hørt om vel-
croen, der blev til efter in-
spiration fra burresnerrens 
frø og isøksers udformning, 
der er inspireret af spæt-
tens næb. Det japanske su-
pertog Shinkansen forende 
er designet efter isfuglens 
næb, og svømmedragter 
efter hajers hudtænder. Vi 
har desuden kopieret en 
del medicin fra planter osv. 
Olien vi  generøst har hevet 
op ad jorden er, udover at 
blive brugt som drivmidler, 
blevet brugt i eksempelvis 
plastik og også i lim. Alt vi 
omgiver os med er limet: 
biler, mobiltelefoner, møb-
ler, træ, med mere og blot 
til spånplader bruges der 25 
millioner tons oliebaseret 
lim om året. 

Siden oldtiden har vi væ-
ret fascineret af eksempel-
vis blåmuslingers naturlim, 
der kan få dem til at sidde 
fast på alt i evig bølgegang i 
vådt saltholdigt miljø. Nu er 
koden knækket, og der kan 
laves lim baseret på soja 
som dels holder og sand-
synligvis er C02 neutralt 
og endnu bedre, at modsat 
traditionelt lim kan denne 
her opløses igen. Altså hvis 
man vil. Så lad os kaste 

masser af grundforsknings-
kroner afsted og have det 
bæredygtige som grund-
tema i udforskningen af den 
top geniale natur. 

I kan naturligvis prøve at 
på stenene på stranden at 
se hvor fast blåmuslingerne 
sidder. Rurerne, de små 
hvide ”vulkaner”, er krebs-
dyr, der sidder på sten, træ 
og blåmuslinger, og som 
er ”limet ” på med ufatte-
lig styrke. Samtidig er den 
verdensrekord indehaver 
af længste penis. Den er 
hermafrodit, og når den vil 
parre sig old school, og sid-
der urokkelig, så kan dens 
op til 7,5 cm penis nå over i 
en anden rurer og afleverer 
sin sæd; god viden lige til 
Bezzerwisser eller ved mid-
dagsbordet hos svigermor.

Barndoms binding 

I sidste uge var det Na-
turen Uge med masser af 
aktiviteter for børn og bør-
nefamilier med mere. Igen 
havde jeg den store ære af 
H.K.H. Kronprins Frede-
riks selskab til et arrange-
ment på Amager Strand. 
Han er mega sympatisk, 
god med børn og oprig-
tig interesseret i natur og 
bestemt også i den  blå na-

tur. Han lever ingenlunde i 
et elfenbenstårn, men var 
ganske bevidst om, at nogle 
kom mere ud i naturen end 
andre og grundene dertil. 
Håber at han bliver den 
blå konge med fokus på et 
sundt og godt havmiljø. 

Børnene til dette, mange 
andre arrangementer, var 
totalt optagede af at finde og 
fange smådyr som sandre-
jer, tangnåle, krabber, flad-
fisk med flere. Disse situa-
tioner tænder vores urgener 
som samler-jæger som børn 
er mere i kontakt med end 
voksne. Håbet er, på tværs 
af sociale og politiske skel, 
at disse børn engang og os 
voksne nu bruger denne 
grundfølelse af, hvor stor 
en gave naturen er, når den 
giver store oplevelser og 
danner slidstærke minder – 
som vi  SKAL handle på for 
at få en god natur igen, hvor 
de næste generationer også 
skal opleve de små og store 
mirakler. Nyd lige fælleden 
nu med bær og æbler i flotte 
farver.

nyd lige fuglenes mad i sep-
tember solen på fælleden

Test din viden - svar
 
1. (c). singapore. deres adresse er snorresgade 20.
2. (a). Fælles græsning for bønderne på øen – og delvis 
skydeområde.
3. (b). Flower power tøj og Karina.
4. (b)  Havnevigen. den kaldes også Badevigen.
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HANS TAUSENS KIRKE
www.islandsbryggessogn.dk

 

 
Søndag den 24. september kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Inger Lundager
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 1. oktober kl. 11
Højmesse 
ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 8. oktober kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Ghita Katz Olsen
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 15. oktober kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

Søndag den 22. oktober kl. 11 
Højmesse 
ved sognepræst 
Ghita Katz Olsen
Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Facebook: Hans Tausens Kirke, 
Islands Brygges Sogn

HøjSKoLESANgAfTEN
tirsdag dEN 10. oktobEr kL. 19.30-21.30

Ved forstander på Den Internationale Højskole, Søren Launbjerg.

RUm TIL Ro – fyRAfTENS-
gUdSTjENESTE
oNsdag dEN 27. sEptEmbEr kL. 17-17.30
Læg vejen forbi til en kort gudstjeneste inden dagen går på hæld. Gennem 
ord og toner fra flyglet kan du fordøje dagen og finde ro, inden du begiver dig 
hjem eller videre ud i aftenen. Hver gudstjeneste har sit eget tema. Vel mødt!

ER gUd HjEmmE? 
– EN opERA foR bøRN
søNdag dEN 8. oktobEr kL. 15–16
Er en helt ny dansk opera skrevet og komponeret for børn i kirker efter idé af Pia 
Rosenbaum, som også har instrueret.
I centrum for historien står de tre vise mænd, som kom fra forskellige ver-
densdele. Hvem gav dem opgaven at mødes lige netop på det sted og på det 
tidspunkt? Kan vi rumme tanken om hinandens guder? Hvor skal vi mødes og 
snakke om de ting vi ikke forstår?
Forestillingen henvender sig til børn og unge fra klassetrinene fra 2. – 6. klasse 
og deres forældre og bedsteforældre. Fri adgang.

oNSdAgScAfé 
mEd fæLLESSANg
oNsdag dEN 27. sEptEmbEr kL. 13-15
Kom og hyg dig med os til vores onsdagscafé. Vi starter igen efter som-
merferien og byder på fællessang fra Højskolesangbogen - akkompagne-
ret af lækker kage og en dejlig kop kaffe. Det er gratis. 
Tilmelding er ikke nødvendig - du dukker bare op. 

ULvETImE foR bøRN 
oNsdag dEN 25. oktobEr kL. 17
Tag din yndlingsbamse under armen og kom i kirke. Vi synger og hører 
historien om den barmhjertige samaritaner. Og så giver vi bamserne et 
sundhedstjek.
Bagefter spiser vi sammen. Pris for mad: voksne 30kr, børn spiser gratis.

gUdSTjENESTE mEd 
SALmESANg foR bAbyER
Lørdag dEN 23. sEptEmbEr kL. 14
Nu er det tid til en gudstjeneste med salmesang for babyer igen. Kirkens 
babysalmesangshold er med ved gudstjenesten, og alle er velkomne til at 
komme og se, hvad babysalmesang går ud på. 
Gudstjenesten varer en halv times tid, og bagefter er der mulighed for en kop 
kaffe, te eller saft og lidt frisk frugt.




